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Кулеба се скара на страните,
които не дават оръжие



Касим-Жомарт Токаев посети
първо Москва

Web адрес:
rusiadnes.bg

Ñêîê íà àçèàòñêèÿ åíåðãèåí ïàçàð,
äîêàòî ðåñóðñåí ãëàä ìîðè Åâðîïà

През изтеклата седмица
беше направена още една
крачка в обръщането на
руските енергийни ресур-
си на изток. Владимир Пу-
тин предложи на Казахс-
тан и Узбекистан нов про-
ект за сътрудничество в
газовата сфера. "В тези ре-
публики мрежата е силно
разклонена и такъв про-
ект би отговарял на инте-
ресите на трите страни",
коментира президентският
говорител Дмитрий Пес-
ков. Най напред предстои
да се проведат начални
предварителни преговори
и да се разработи меха-
низъм за координация на
действията при транспор-
тиране на руския газ по ка-
захска и узбекска терито-
рия.
Експертите вече нареко-

ха проекта "троен газов съ-
юз". "Става дума за об-

бено след прекъсване на
европейските канали. Пар-
тньорството в отрасъла ще
нараства и в рамките на
ЕврАзИс, където Русия и
Казахстан членуват, а Уз-
бекистан е наблюдател. Ве-
че има планове за разви-
тие на сътрудничеството в
създаване на общи енер-
гийни пазари.
Известно е, че най-голям

потребител в региона е Ки-
тай. "Пекин е готов да ук-
репва енергийното парт-
ньорство с Русия. Смята-
ме да работим с Москва
за съвместното поддържа-
не на международната
енергийна сигурност, на
стабилността на доставки-
те и на производствените
линии, както и на устойчи-
востта на световния енер-
гиен пазар", заяви предсе-
дателят Си Дзинпин в поз-
дравителна телеграма до

В Москва пред ГУМ откриха традиционната зимна пързалка. Тя ще продължи да действа до пролетта, защото технологиите позво-
ляват ледът да се задържа дори при +10 градуса. Освен пързалката, на "Червения площад" има елха, украса, музика и панаир. По
традиция пързалката беше открита с леденото шоу на Татяна Навка с участието на звезди на фигурното пързаляне. Много знаме-
нитости дойдоха на откриването, сред тях се открояваше Филип Киркоров с децата си и 90-годишния си баща Бедрос Киркоров. Не
пропуснаха събитието и певицата Жасмин, телевизионната водеща Елена Малишева, блогърът и бивша участничка в Дом-2 Альона
Водонаева и други.

участниците в руско-китай-
ския енергиен бизнес фо-
рум, състоял се в края на
миналата седмица.
Важно е да се отбеле-

жи, че Китай се превръща
в най-голям потребител на
руски енергоресурси и
главно на газ. През след-
ващите години китайският
газов пазар ще демонстри-
ра най-високи темпове на
растеж - потреблението на
газ към 2040 г. ще се уд-
вои и ще надхвърли 660
млрд. куб. м годишно. "Не-
зависимо от сложната
международна обстановка
стратегическото партньор-
ство между РФ и КНР се
развива по възходяща ли-
ния. При това една от най-
динамичните сфери  е
енергетиката", се казва в
поздравителната телегра-
ма на Владимир Путин до
форума.

ширна територия в изклю-
чително важен регион и
маршрутите за доставка
на енергоносители са из-
ключително актуални", до-
бави Песков. Отбелязва
се, че интерес от подобно
партньорство действител-
но имат и трите страни.
От една страна, Казахс-
тан и Узбекистан са бър-
зо развиващи се икономи-
ки и макар да са износи-
тели на газ, вътрешната
им нужда от горива неп-
рекъснато нараства. Съ-
щевременно техните ре-
сурси не са в неизчерпа-
еми обеми, за да разчи-
тат само на себе си както
за вътрешното потребле-
ние, така и за износа, кой-
то днес реализират.
От своя страна Русия

има интерес в разширя-
ване на газовите си ма-
гистрали в региона, осо-

Русия, Казахстан и Узбекистан правят "троен газов съюз"

"Полити-
ческие
конфликты
не
должны
отражаться
на
отношении
к людям"
Стр. 5

Один заботливый звонок может
спасти жизнь               Стр. 6

Любимец
императрицы

и судьбы
 Стр. 8

Театр должен
быть понятен
всем
 Стр. 9

Республика Татарстан - где
сплелись воедино культуры
Востока и Запада         Стр. 10

Что можно и нельзя в
Рождественский пост?    Стр. 12
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Àáîíèðàéòå ñå çà 2023 ã.

1 месец 4 лв.

3 месеца 12 лв.

6 месеца 24 лв.

12 месеца 48 лв.

Можете да се абонирате във всички пощенски станции
в страната и в редакцията на адрес:

София, ул. "Позитано" 20А

Каталожен №605

Åâðîïåéñêèÿò ïàðëàìåíò îáÿâè
Ðóñèÿ çà "òåðîðèñòè÷íà äúðæàâà"
Проф. Светлана Шаренкова

Ни в клин, ни в ръкав -
Европейският парламент по-
бързал да обяви Русия за
"държава, спонсор на теро-
ризма", и настоял да бъде
изолирана от международ-
ната сцена. Поводът бил, че
Русия предизвиквала жерт-
ви сред цивилното населе-
ние в Украйна. Макар че в
деня преди въпросното гла-
суване даже в някои мей-
нстрийм медии се появиха
брутални кадри, в които ук-
раински военни избиват вър-
зани и повалени на земята
руски военнопленници - на-
пук на всякакво междуна-
родно право и етика. По съ-
щото време в САЩ десет ци-
вилни бяха застреляни, а в
Израел - дванадесет мирни
граждани - взривени в ав-
тобус.
Защо ли Европарламен-

тът, който е много "чувстви-
телен" към темата за човеш-
ките права, остана сляп и
глух с години към страда-
нията на гражданите на Лу-
ганската и Донецката репуб-
лика - хора с руско само-
съзнание и език - подложе-
ни на зверски репресии от
режима в Киев!? Защо Ев-
ропарламентът, който е мно-
го остър срещу проявите на
национализъм и шовинизъм,
остана сляп и глух за на-
цистките паравоенни фор-
мирования, превърнати в
част от режима в Киев!? За-
що ли европейските елити,
които обичат да назидават
на тема "корупция", са сле-
пи и глухи за олигархичния
характер и зависимости на
властта в Украйна и за тър-
говията на "черния пазар" с
оръжия, които Западът им
доставя безвъзмездно, за
биолабораториите и т. н.
Явно в ЕП няма справед-

ливост, парламентаризъм и
дебат, в който да се ражда
истината. Има само двоен
стандарт, скъпоплатено ли-
цемерие и клевети, облече-
ни в роклята на "парламен-
тарна резолюция"…
ЕП за пореден път се до-

каза като ненужен лукс, на-
миращ се на светлинни годи-
ни от дневния ред на евро-
пейските народи. А те в пос-
ледните месеци се тревожат
за икономическия и енерги-
ен колапс, за предстоящата
зима, в която ще мръзнат
без руски газ, тревожи се
за безработицата, фалитите
и социалните удари, които
идват от антируските санк-
ции, които ЕС налага, а на-
казани се оказват самите ев-
ропейски граждани…
ЕП, в който гласуват над

750 депутати с колосални
заплати и привилегии, раж-
да резолюции, които са чис-
то пропагандни, но все пак

знакът е ясен - Европа е
превърната в пудела на яст-
ребите от Вашингтон, в при-
датък на патологичната ру-
софобия и зависим изпъл-
нител на поръчките на гло-
балната олигархия, имащи
отровните амбиции да ко-
мандват света…
Тъжно е, че мнозинството

т. нар. социалисти в ЕП съ-
що са гласували за резолю-
цията. Те също са на свет-
линни години от леви поли-
тици от миналото като Вили
Бранд, Хелмут Шмит, Фран-
соа Митеран или Андреас
Папандреу или Улоф Палме,
които водиха политика за
мир и диалог със СССР и
Изтока въпреки идеологи-
ческите различия.
И къде са в днешната ев-

ропейска политика - незави-
симо дали в "левия" или "дес-
ния" й спектър, лидери като
Шарл дьо Гол, които имаха
смелостта, мъжеството и
държавническото чувство да
виждат Европа не като при-
датък на САЩ, а като са-
мостоятелен Съюз на соци-
ални, християнски и демок-
ратични държави. Лично
Шарл дьо Гол изтегли Фран-
ция от военните структури на
НАТО и заяви ясно - Фран-
ция следва своя национален
интерес и не приема диктат
от Вашингтон, Лондон или
която и да е друга столица.
Европейският съюз днес

отново е пред избор - не
само между студа и глада и
нормалните икономически
връзки с Русия, а и между
това да изпълнява прищев-
ките на задкулисни госпо-
дари и да бъде фактор на
мира и стабилността. Истин-
ските държавници и лидери
днес биха изработвали мир-
ни идеи и планове, а пуде-
лите на Байдън гласуват по-
ръчкови резолюции! Е, мно-
зинството европейски поли-
тици избраха своята роля…
Вярно е, че "колективни-

ят Запад" е срещу Русия, но
е и вярно, че останалият
многолик свят не подкрепя
истеричната русофобия на
"колективния Запад" - ето че
е невъзможно да се изпъл-
ни и резолюцията в частта
й за още "изолация" на
Москва!
На фона на тези срамни

новини от Брюксел и Страс-
бург - радостно все пак е,
че българските социалисти
в ЕП - Петър Витанов, Еле-
на Йончева, Иво Христов,
Сергей Станишев - са сред
малкото в ПЕС и ЕП, които
са гласували против безум-
ната и нямаща нищо общо с
истината и обективността
резолюция. Явно е - те не
са забравили, че БСП в сво-
ята 131-годишна история е
партия на мира, на русофил-
ството, на солидарността!

Ñåðãåé Ëàâðîâ: Çàïàäúò çàâëàäÿâà ÎÑÑÅ

Ïîëøà ñå ïîäãîòâÿ çà àíåêñèÿ íà Çàïàäíà Óêðàéíà

Ðóñêîòî âúíøíî èçãóáè
èíòåðåñ êúì Ìþíõåíñêàòà
êîíôåðåíöèÿ
Руската делегация не е планирала да

участва в предстоящата Мюнхенска кон-
ференция по сигурността - 2023, дори и да
беше поканена, тъй като Русия вече няма
интерес към форума, който загуби своята
обективност. Това съобщиха на РИА "Но-
вости" от руското Външно министерство.
От ведомството посочиха, че са "обърна-

ли внимание на съобщението на председа-
теля на Мюнхенската конференция по си-
гурността (МКС), в което той заявил, че руски
официални лица няма да бъдат поканени на
срещата на МКС през 2023 г., и отбеляза
намерението да бъдат поканени лидерите на
"руската опозиция и изгнаници".

Колективният Запад дъл-
го време се опитва да зав-
ладее Организацията за си-
гурност и сътрудничество на
Европа (ОССЕ), заяви ми-
нистърът на външните ра-
боти на РФ Сергей Лавров
на специална пресконферен-
ция, посветена на пробле-
мите на европейската сигур-
ност. "Използвайки аритме-
тичното си превъзходство в
тази организация Западът
дълги години се опитва да
осъществи приватизация, а
може би е по-правилно да
се каже - рейдърско зав-
земане на ОССЕ, подчиня-
вайки последната площадка
за общорегионален диалог",
отбеляза Лавров.
По думите му, пръв под то-

зи натиск се е оказал Съ-
ветът на Европа. Западът го

е превзел, осакатил и го е
оставил без шансове за оз-
дравяване. "Сега на прицел
е ОССЕ", добави Лавров.
Министърът обърна внима-
ние на факта, че се създа-
ват паралелни структури на
ОССЕ, размива се дневни-
ят ред на организацията
чрез тесни формати, плат-
форми, партньорства.
Това министър Лавров ка-

за в момента, когато на 1 и
2 декември в град Лодз,
Полша, се провежда 29-ият
съвет на министрите на вън-
шните работи на ОССЕ.
Полша като домакин отказа
входни визи на делегацията
на Русия, начело с минис-
тър Лавров и отне акреди-
тацията на кореспонденти-
те на ТАСС и РИА "Новости".
По този повод Москва по-

иска спешно възстановява-
не на акредитацията.

 "Това е акт на политичес-
ка цензура и грубо наруша-
ване на задълженията на ОС-
СЕ. Искаме възстановяване
на акредитацията на руските
кореспонденти и решителна
реакция от страна на предс-
тавителя на ОССЕ по въпро-
сите на свободата на слово-
то Тереза Рибейра", се каз-
ва в съобщение на постоян-
ното представителство на РФ
В ОССЕ. В руското МВнР на-
рекоха поведението на Пол-
ша безпрецедентно и прово-
кационно, несъвместимо със
статута на председател на ор-
ганизацията. Руската делега-
ция в Лодз се оглавява от
постоянния представител на
Русия в ОССЕ Александър
Лукашевич.

Полша засилва подготовката
за завземане на територии в за-
падната част на Украйна, зая-
вява в интервю за РИА "Новос-
ти" директорът на Службата за
външно разузнаване на Русия
(СВР) Сергей Наришкин.

"Постъпващата в СВР инфор-
мация свидетелства, че Варша-
ва форсира подготовката за анек-
сиране на западноукраински зе-
ми: териториите на Лвовска, Ива-
но-Франковска и голяма част от
Тернополска област на Украйна",
подчертава той.
Ръководителят на службата

уточнява, че полският президент

Анджей Дуда е дал указание на
профилните служби да подготвят
оперативно обосновани претенции
върху Западна Украйна. Според
него изходна точка при провеж-
дането на архивните изследвания
трябвало да стане Волинското
клане през 1943 г. При това Вар-
шава искала да проведе рефе-
рендуми на тези територии с цел
"да осигури легитимен характер на
планираните придобивки".
Според Наришкин Варшава има

намерение да действа инициа-
тивно и настойчиво заради опа-
сенията, че старшите партньори
от НАТО през зимата ще се опи-

тат да се договорят с Москва, а
това споразумение може да не
отчете интересите както на ук-
раинците, така и на поляците,
подчертава той.
Освен това, както пояснява

ръководителят на СВР, в Полша
са убедени, че са заслужили
щедра компенсация заради во-
енната помощ за Киев, приема-
нето на украински бежанци, как-
то и заради неотдавнашния ин-
цидент с падането на украинска
ракета, което полските власти
трябвало "да преглътнат" по съ-
вет на САЩ и западноевропейс-
ките страни.

"Няма да бъде изпратена покана до рус-
ки официални лица поради нежелание "да
се дава платформа за тяхната пропаган-
да", заяви председателят на конференция-
та Кристоф Хойсген в края на ноември.
Той добави: "Искаме да обсъдим бъдещето
на Русия с руски опозиционни лидери и
изгнаници - техните гласове трябва да бъ-
дат чути и укрепени".
Външното министерство на Русия смята,

че това е намеса във вътрешните дела на
страната и нарече заявлението "отказ от ди-
алог или страх" да бъде чута гледната точка
на Москва. "Руската делегация не е планира
да участва в Мюнхенската конференция по
сигурността догодина, дори и с покана, тъй
като през последните години събитието за-
губи "обективност и равноотдалеченост",
превръщайки се в "чисто трансатлантически
форум". Интересът в Москва към това ме-
роприятие изчезна", заявиха от Министерст-
вото на външните работи на Русия.

Ïåòðåúñ ðàçêðè ïëàíà íà Çàïàäà çà Óêðàéíà
Бившият ръководител на

ЦРУ генерал Дейвид Петре-
ъс заяви пред германския
вестник Tagesspiegel за пла-
новете на Запада относно
прекратяване на кризата в
Украйна, които включват
преговори с Русия, предаде
РИА "Новости". Журналисти-
те от изданието оцениха ка-
то скептично отношението на
Петреъс към изявленията за
необходимост от победа на
Киев на всяка цена.

"Боевете в Украйна ще
приключат чрез преговори.
Въпреки това нито Владимир

Путин, нито Владимир Зелен-
ски са готови да започнат
преговори в момента.  Кога-
то дойде времето, лидерите
на САЩ, ЕС, Обединеното
кралство ще работят с Ук-
райна и Русия, за да създа-
дат и реализират решение",
обясни генералът пред вест-
ника.  Според него САЩ и
Европа ще продължат да под-
крепят режима в Киев както
военно, така и финансово.
Освен това Петреъс запла-
ши Русия с продължаващ ико-
номически натиск.
След публикации в медии-

те, че Западът призовава Ки-
ев към диалог с Москва, Вла-
димир Зеленски говори за
възможността за преговори
с Кремъл, но при условие че
се възстанови териториална-
та цялост на страната.
В същото време властите

в Киев узакониха невъзмож-
ността за провеждане на пре-
говори с Путин, а украински-
ят лидер многократно е зая-
вявал, че няма да ги води.
Москва подчерта, че Кремъл
остава отворен за диалог и
не поставя предварителни ус-
ловия за това.

общоруски и международни конкурси, лауреати
на Премията на правителството на Руската фе-
дерация и губернатора на Ставрополския край.
Ансамбълът грижливо пази златния си фонд, съ-
четава сюжетно-игрови танци-миниатюри с ав-
тентични казашки песни, предавани от поколе-
ние на поколение.
Каним ви да се насладите на уникалното фол-

клорно музикално представление, входът е сво-
боден!

ПОКАНА

На 10 декември от 18:00 ч. в голямата зала
на Руския дом в София ще се състои концерт на
Държавния казашки ансамбъл за песни и танци
"Ставрополие", който ще представи доблестната
дързост на народния танц и задушевността на
казашката лирика.

"Ставрополие" е колектив от високопрофесио-
нални артисти с почетни звания, лауреати на
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Част от участниците в дискусиите в Казан

Конференцията на между-
народния дискусионен клуб
"Валдай" на тема "Религи-
озното многогласие и наци-
оналното единство" се про-
веде в Казан. Свещеници и
учени се опитаха да осмис-
лят руският опит на мирно
съществуване на предста-
вители на различни рели-
гии и етноси и да го прене-
сат върху взаимоотношени-
ята между страните. Това е
първият форум на "Валдай",
изцяло посветен на рели-
гиозно-политическата тема-
тика. А Казан не бе избран
случайно за домакин на фо-
рума. Древната столица на
Татарстан е на границата
между Изтока и Запада, къ-
дето много векове наред
живеят мюсюлмани и хрис-
тияни, той е пример за "цве-
тущата сложност". Тази го-
дина Татарстан с размах
чества 1100-годишнината от
приемането на исляма от
Волжка България. По думи-
те на главата на Духовното
управление на мюсюлмани-
те на републиката мюфтия
Самигулин, този юбилей е
позволил на Русия да отк-
рие нова своя страна - ка-
то част от ислямския свят.
"Показахме традициите на
руския ислям. Това е изк-
лючително важно - убеден
е мюфтията.- Именно от
отечественото богословско
наследство ние черпим иде-

ите за добросъседство и
търпимост".
Първият президент на Та-

тарстан, държавен съветник
на републиката Минтемир
Шаймиев смята, че залогът
за междунационалния мир е
в съвместното възраждане
на светините. "Трябва да се
заемаме с конкретни дела.
Тук, в Татарстан, ние се за-
ехме да възродим национал-
ното наследство, а този про-
цес се съпровожда и с ду-
ховно възраждане". Той на-
помни как в Татарстан ед-
новременно са издигани от
руините островът град Сви-
яжск, основан от Иван Гроз-
ни, и древният Болгар - люл-
ката на исляма на Волга. Па-
ралелно са се строили хра-
мът "Казанска икона на Бо-
жията майка" и Българската
ислямска академия.
Международният вектор в

дискусиите се прояви в се-
сията "Религиозното взаимо-
действие като залог за ми-
ра", ръководена от програм-
ния директор на клуб "Вал-
дай" Тимофей Бордачов.
"Живеем във време, когато
хората не са способни да
намират  начини за мирни
решения на конфликтите -
каза той. - Затова с колеж-
ките си помислихме, че в то-
зи сложен международен
контекст е важно да се
обърнем към ролята на ре-
лигията и религиозните об-

щности с трансграничен ха-
рактер. Те са свързани с
със своите едноверци в дру-
ги страни и животът им чес-
то тече извън държавните
граници".
Волоколамският митропо-

лит, викарий на Светейшия
патриарх Московски и на ця-
ла Русия Антоний, разсъж-
давайки по тази тема, от-
беляза парадоксална ситу-
ация. "Често намираме общ
език с мюсюлманите, откол-
кото с нашите едноверци на
Запад - призна той. - Мос-
ковският патриархат е в ди-
алог с мюсюлманските ор-
ганизации на Иран. Подоб-
ни отношения имаме и с дру-
ги страни. Там намерихме не-
малко съмишленици." По ду-
мите му ги обединяват глед-
ната точка към света, тре-
петното отношение към та-
кива фундаментални ценнос-
ти като семейството и бра-
ка. Владика Антоний се спря
на трагичното положение на
православните в Украйна:
"Буквално вчера обискира-
ха Киево-Печорската лавра,
търсейки потвърждение, че
Руската православна църк-
ва е пета колона. Но наши-
те вярващи проявяват уди-
вително единомислие. Гонят
ги от църквите, а те про-
веждат богослужения в пар-
ковете. Те са силни хора и
мисля, че силата  ще им по-
могне да се противопоста-

вят на нападките".
Професорът по политоло-

гия от Университета в Кай-
ро Нурхан ел Шейх даде
оценка на положението на
ислямския свят. Тя отбеля-
за, че в света има 2 милио-
на мюсюлмани и всички те
са различни. "Върху това се
опитват да играят терорис-
тичните организации и да
използват тези различия за
вреди - поясни ученият. - Но
ние трябва да сме по-умни
и да обърнем това разно-
образие в добро. Ислямът
не е само носене на хиджаб
и бради. Главното са духов-
ните ценности." Професор
Нурхан ел Шейх смята, че

опората трябва да са два
стълба - културата, която
обединява всички, и разви-
тието на икономиката. Бед-
ността става питателна сре-
да за екстремизма.
Директорът на Държавния

Ермитаж Михаил Пиотровс-
ки отбеляза, че музеят е
точка, където се пресичат
различни религии. Сега в
Ермитажа се провежда кон-
ференция по ислямско об-
разование, която е започ-
нала с екскурзия из музея,
за да се покаже колко по-
лифоничен е ислямът. Спо-
ред Пиотровски "Изкуство-
то е езикът, който се раз-
бира и без превод".

В Музея за политическа
история на Русия в Санкт
Петербург бе открита из-
ложба под мотото "Експери-
ментът, който промени све-
та", посветена на 100-годиш-
нината от образуването на
СССР - важно събитие в рус-
ката и световната история.
По запазените материали
организаторите на изложба-
та са реконструирали исто-
рията на многонационална-
та държава и са предста-
вили на зрителите истинс-
ките мотиви на създатели-
те й. И. д. генералният ди-
ректор на музея Елена Ли-
сенко разказва за целите на
изложбата  и замисъла на
проекта: "Изложбата зася-
га съдбата на идеята, вър-
ху която е изграден СССР,
и съдбата на това как тя е
била реализирана. Основа
на експозицията са уникал-
ни снимки, плакати, доку-
менти, които отразяват как-

хаил Калинин, номинален
първи ръководител на
СССР, председател на Вър-
ховния централен изпълни-
телен комитет.
Проектите за гербове на

СССР - експонати на излож-
бата -  отразяват водещата
за болшевиките идея за со-
лидарност на всички репуб-
лики. След образуването на
СССР е била създадена ко-
мисия по изработка на съ-
ветска символика. Избран е
един от проектите на Всево-
лод Корзун, осъществен с
участието на Владимир Ад-
рианов. За завършване на
проекта за герба е бил по-
канен и Иван Дубасов - един
от главните художници на Гос-
знак. Негови рисунки са в ос-
новата на повечето финансо-
ви документи и банкноти на
СССР, които са намерили
място в експозицията.
На изложбата е предста-

вен процесът на съветиза-

ция на Беларус, Украйна, За-
кавказието, проектите за
обединяване на съветските
републики в една държава.
Особено внимание е отде-
лено на украинския въпрос
и подходите за решаването
му от Ленин и Сталин. По-
сетителите могат да видят
вещи на основателя и ръ-
ководител на Донецко-Кри-
ворожката съветска репуб-
лика Фьодор Сергеев (дру-
гаря Артьом) и вещи на други
участници в бойните дейст-
вия в периода на Гражданс-
ката война.
Важен елемент от излож-

бата е знаменитото "заве-
щания на Ленин", което съ-
държа твърда оценка на
най-близките му съратници,
включително и Сталин. Пис-
мото "Към въпроса за на-
ционалностите или за "авто-
номизацията" е написано две
години преди смъртта на
вожда на пролетариата.

то борбата на болшевиките
за световната пролетарска
революция, така и устано-
вяването на съветската
власт в националните пок-
райнини на бившата Руска
империя. На изложбата е

представена широка галерия
от известни и забравени ис-
торически личности, които
са били непосредствени
участници в събитията от
миналото. Сред експонати-
те има лични вещи на Ми-

Част от изложбата

Производителите на пар-
фюми в Калининград създа-
доха серия "Ароматите на Ру-
сия", съединявайки аромати,
характерни за различни кът-
чета на страната. Така те се
надяват да върнат популяр-
ността на руските парфюми
и одеколони. Засега към
проекта са се включили се-
дем региона. Освен Калинин-
градска област, уникални
аромати се разработват за
Амурска, Тулска, Кемеровс-
ка, Иркутска област, Якутия
и Ямал. Вариантите са ня-
колко - създават се парфю-
мерийна вода или интерио-

рен дозатор. Авторите не са
измислили ароматите - те са
взети въз основа на прове-
дени допитвания в различ-
ните региони, в които мест-
ните жители максимално под-
робно са описвали родния
си край, опирайки се изк-
лючително на обонянието. В
Кемерово това е ароматът
на борове, ванилия и печи-
ва. В Тула - на знаменития
пряник, желирани бонбони
(пастила) и глинени играчки,
в Иркутск - на хвойна от тай-
гата и свежестта на Байкал.

"Преговаряме с туристи-
ческите агенции. Те споде-

лят стратегията си за раз-
витие на туристическите
направления - казва ръко-
водителят на ароматния про-
ект Игор Булгар. - Ориен-
тирайки се на тях, ние със-
тавяме набор от аромати.
След това изпращаме под-
борката в регионите и там
организират гласуване".
Калининградци продават

парфюмите чрез социални-
те мрежи, както и в бути-
кови магазини. Поради то-
ва, че са ексклузивни, це-
ната е съответна - флакон
с обем 10 милилитра стру-
ва над 3 хил. рубли.

В чест на 85-годишни-
ната си "Союзмульт-
филмь" пусна парфюме-
рийна серия, която
според съобщението на
студията "ароматите ще
ви пренесат в атмосфе-
рата на любимия анима-
ционен филм". Пар-
фюмите са разработани
съвместно с руската
парфюмерийна марка
Biblioteka aromatov.
Свои серии парфюми

имат също Третяковска-
та галерия, ГУМ, Болшой
театър, паркът Зарядье.
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След преизбирането си на поста президент
Касим-Жомарт Токаев посети първо Москва

"Вашето посещение е с
дълбоко политическо значе-
ние", заяви в понеделник
руският президент Влади-
мир Путин, който прие в
Москва казахстанския си ко-
лега Касим-Жомарт Токаев.
Руският лидер отбеляза
символизма във визитата на
Токаев, която за него е пър-
ва след преизбирането му
на поста държавен глава.
Токаев нарече този избор
напълно естествен - за Ка-
захстан Русия е основен
стратегически партньор.

ПОЛИТИЧЕСКИЯТ
СИМВОЛИЗЪМ

Токаев отбеляза дълбоко-
то политическо значение на
посещението си в Русия вед-
нага след преизбирането му
и определен символизъм на
своята визита. "За Казахс-
тан Руската федерация е би-
ла и остава основен стра-
тегически партньор, държа-
ва, с която ни свързват дъл-
боки взаимоотношения в
най-различни отрасли", до-
бави казахстанският държа-
вен глава.
Според Путин визитата на

Токаев подчертава особения
характер на отношенията
между Москва и Астана. Той
още веднъж поздрави своя
колега с победата на избо-
рите, които преминаха пре-
ди седмица, и му пожела ус-
пехи.
След визитата си в Моск-

ва казахстанският прези-
дент ще се отправи към
Франция, където ще прове-
де преговори с френския ли-

дер Еманюел Макрон и сре-
щи с представители на френ-
ските делови кръгове. Във
вторник пък Макрон плани-
ра да излети за Вашингтон
за среща с президента на
САЩ Джо Байдън.

ИКОНОМИЧЕСКИТЕ
ОТНОШЕНИЯ

Стокооборотът между Ру-
сия и Казахстан през мина-
лата година е показал без-
прецедентен ръст с почти
35%, напомни Путин. Спо-
ред него търговско-икономи-
ческо сътрудничество със
съседната република се
осъществява в повечето от
руските региони - в 76 от
89.
През тази година страни-

те могат да достигнат ре-
кордни показатели на сто-
кооборота, отбеляза руски-
ят министър-председател
Михаил Мишустин, който съ-
що се срещна с Токаев. Спо-
ред премиера от януари до
октомври обемът на взаим-
ната търговия е нараснал с
повече от 10%.
Обемът на руските капи-

таловложения в Казахстан
е достигнал почти 17 мили-
арда долара, отбеляза То-
каев. Той увери, че Астана
има намерение да прави
всичко възможно, за да оси-
гури безопасността на рус-
ките инвестиции и да прив-
лича колкото се може по-
вече.

ПРИОРИТЕТИТЕ НА
СТРАНИТЕ

Русия и Казахстан отде-
лят особено внимание на

развитието на транспортно-
логистичната инфраструкту-
ра и на снемането на огра-
ниченията за търговията и
инвестициите, което, както
отбеляза Путин, "е особено
актуално сега, когато меж-
дународната търговия е в
криза, а в Русия се реали-
зират мащабни мерки за
преориентиране на своите
експортно-импортни опера-
ции към нови пазари".
Токаев предложи да се

подобри крайграничната ин-
фраструктура и да се раз-
ширят пропускателните
способности на крайгранич-
ните пунктове между стра-
ните, в това число и в рам-
ките на инициативата "Един
пояс, един път", както и се
съвместят маршрутите на
тази инициатива с дейност-
та на Евразийския иконо-
мически съюз. Приоритет
за Астана според казахстан-
ския президент са строи-
телството на автомобилни
пътища, създаване на ло-
гистични хъбове и икономи-
чески зони на крайгранич-
ните територии и модерни-
зиране на логистичните ве-
риги.

ДЕКЛАРАЦИЯТА
НА ЛИДЕРИТЕ

Путин и Токаев не само
проведоха двустранни пре-
говори, но и по видеовръз-
ка участваха във Форума за
междурегионално сътрудни-
чество между Русия и Ка-
захстан, който се провежда
в Оренбург. Двамата подпи-
саха и декларация по слу-

чай 30-годишнината на дип-
ломатическите отношения.
В документа, състоящ се

от 27 точки, лидерите под-
чертават, че Русия и Казах-
стан "се въздържат от вся-
какви действия, способни да
навредят на стратегическо-
то партньорство и съюзни-
ческите отношения между
двете държави", а също та-
ка се потвърждават склю-
чените по-рано договори за
дружба и добросъседство.
Страните развиват съюз-

нически отношения като
равноправни и суверенни
държави, които провеждат
самостоятелна външна по-
литика, насочена към защи-
та на своите национални ин-
тереси, се казва в декла-
рацията.
Президентите се обявяват

за по-справедлива, балан-
сирана и свободна от еднос-
транни санкции търговска и
финансова система, която
отразява реалностите в мно-
гополюсния свят. Те също та-
ка призовават към укреп-
ване на сътрудничеството в
горивно-енергийната сфера
и за създаване на благоп-

риятни условия за транзит
на енергоресурси по тери-
торията една на друга към
трети страни.
Русия и Казахстан, се

казва в декларацията, приз-
нават ключовата роля на
Организацията на Договора
за колективна сигурност
(ОДКС) за гарантиране на
регионалната сигурност и се
обявяват за съвместно уве-
личаване на потенциала на
това обединение. В отделна
точка лидерите подчертават,
че в ядрената война не мо-
же да има победители и тя
не бива да бъде разпалва-
на никога.

Руският президент Вла-
димир Путин не е преда-
вал послание до френския
си колега Еманюел Мак-
рон по лидера на Казахс-
тан Касим-Жомарт Тока-
ев, който от Москва за-
мина на посещение в Па-
риж, съобщи във вторник
пред журналисти прессек-
ретарят на руския прези-
дент Дмитрий Песков .
"Не", отговори той на жур-
налистически въпрос.
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Постоянният представител на Руската федерация при

международните организации във Виена Михаил Улянов
отговори на изпълнителния директор на Международната
енергийна агенция Фатих Бирол, че Европа е загубила
Русия като доставчик на енергия. Това съобщение той
публикува във вторник на своята страница в "Туитър".

"Европа загуби Русия като най-голям доставчик на енер-
гия, за да получи възможност да купува американски
втечнен газ на много по-висока цена? Голям успех!", на-
писа Улянов.
По-рано Бирол изрази мнение, че добивът на нефт в

Руската федерация се е съкратил към края на първото
тримесечие на 2022 г. с 2 млн. барела в денонощие. Той
отбеляза, че тази суровина е необходимо да бъде замес-
тена в Европа. Освен това той съобщи пред "Ройтерс",
че Русия завинаги е загубила Европа като купувач на
енергия.

С думите си папа Франциск се намеси в конфликт, към който нито
държавата Ватикан, нито Римокатолическата църква имат някакво
отношение

Заявлението на папа Рим-
ски за "жестокостта" на бу-
рятите и чеченците в зона-
та на специалната военна
операция в Украйна е абсо-
лютно неприемливо и по
форма, и по съдържание.
Особено унизително е, че то
е направено от един от ли-
дерите на християнството.
Това мнение изказа във
вторник пред ТАСС замест-
ник-председателят на Съве-
та на федерацията Констан-
тин Косачов по време на от-
криването на историко-до-
кументалното изложение
"Великата отечествена вой-
на. 22 юни 1941 - 19 ноемв-
ри 1942".
Папа Франциск в интер-

вю за американски медии
нарече чеченците и буряти-
те "най-жестоката част от
руските войски в Украйна".

Ватикан, нито Римокатоли-
ческата църква имат някак-
во отношение. Всякакви ми-
ротворчески усилия могат
само да бъдат приветства-
ни, но аз не бих отнесъл по-
соченото заявление към ми-
ротворчеството", каза Коса-
чов в отговор на молба да
коментира думите на понти-
фика.
Сенаторът отбеляза, че

изказванията на папа Фран-
циск са абсолютно лъжли-
ви и е учудващо, че излизат
от устата на един от лиде-
рите на християнството.
Според Косачов волно или
неволно със своето заявле-
ние, в което се споменават
чеченците и бурятите, се
прокарва разделителна ли-
ния между представителите
на различните народи и на
различните религии.

"Това е абсолютно недо-
пустимо в съвременния
свят и с най-дълбоко съ-
жаление мога да констати-
рам, че в случая папа Рим-
ски извършва колосална
грешка, която, ако окаже
някакво влияние върху те-
кущия конфликт, ще бъде с
отрицателен знак, в ника-
къв случай няма да съдей-
ства за намиране на общи
позиции и за излизане от
тази криза чрез примире-
ние между страните", доба-
ви Косачов.
По-рано, коментирайки

думите на папа Франциск,
официалният представител
на руското Министерство на
външните работи Мария За-
харова каза, че неговите за-
явления не са само русо-
фобия, но и безпределно
изопачаване на истината.

"От моя гледна точка то-
ва заявление е абсолютно
неприемливо и по форма, и
по съдържание. Ако говорим
за формата, не главата на

Римокатолическата църква
и не главата на Ватикана ка-
то държава трябва да пра-
ви коментар за ситуация,
към която нито държавата

Русия няма намерение да
обсъжда със САЩ Догово-
ра за съкращаване и огра-
ничаване на стратегически-
те нападателни въоръжения
(СТАРТ-3), докато Вашингтон
доставя на Киев въоръже-
ния, заяви официалният
представител на руското
Министерство на външните
работи Мария Захарова в
ефира на радио "Спутник".

"САЩ имат намерение да
доставят още повече въоръ-
жения в района на конфлик-
та, в който непосредствено
е въвлечена Руската феде-

рация. Тоест те ще доста-
вят всичкото това въоръже-
ние, те ще насъскват киев-
ския режим към още пове-
че кръвопролития, те ще от-
делят пари за екстремист-
ка дейност, която се води
под егидата на слабо адек-
ватните хора от екипа на ук-
раинския президент, а ние
с тях ще седнем на една ма-
са и ще обсъждаме въпро-
си за двустранната сигур-
ност, при това в техен инте-
рес!", каза Захарова.
Руският дипломат подчер-

та, че Москва оценява висо-

ко Договора СТАРТ-3, той от-
говаря на взаимните интере-
си на Русия и САЩ, но за
неговото обсъждане трябва
да има съответни условия.
В понеделник от руското

дипломатическо ведомство
съобщиха, че заседанието на
двустранната консултативна
комисия на Русия и САЩ по
Договора СТАРТ-3, което бе-
ше планирано за 29 ноемв-
ри - 6 декември в Кайро, се
отлага за неопределен срок.
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Вице-спикер Совета феде-
рации Константин Косачев
заявил о недопустимости пе-
реноса политических разно-
гласий между странами на
отношения к людям и гума-
нитарную сферу. Он пред-
ложил законодательно ут-
вердить эту норму на меж-
дународном уровне. Об этом
он сказал в ходе круглого
стола по вопросам противо-
действия русофобии за ру-
бежом , состоявшемся в
Совфеде 28 ноября, сооб-
щает РИА "Новости".
Российский политик заявил

о важности внесения в меж-
дународно признанные доку-
менты положения о том, что
политические конфликты и
разногласия между страна-
ми не должны отражаться на
отношении к людям. По мне-
нию политика, перенос поли-
тики в гуманитарную область,
затрагивающую граждан кон-
фликтующих стран или лиц,
близких им этнически ,
должны восприниматься ми-
ровым сообществом как
"красная линия". Он считает
вопиющим отношение к Рос-
сии со стороны ряда госу-

дарств, в которых русофобия
стала заметным общест-
венным явлением. Политик
призвал противостоять по-
добным проявлениям в сою-
зе с дружественными стра-
нами. Одним из шагов может
стать документирование всех
фактов дискриминации и дру-
гих нарушений за рубежом,
включая снос памятников.
Сенатор заявил о важнос-

ти для борьбы с русофобией
появления за границей
"волны гражданской актив-
ности". Глава Комитета СФ
по международным делам Гри-

горий Карасин уверен, что
русофобская кампания, про-
водимая Западом, была про-
думана и просчитана задол-
го до начала специальной во-
енной операции. В её основе
лежит "иррациональная нена-
висть к Русскому миру, пом-
ноженная на общеевропейс-
кое чувство шовинистическо-
го единомыслия", считает се-
натор. Он напомнил, что в
Польше уже снесены около
четырёхсот воинских мону-
ментов, такую же варвар-
скую политику в отношении
исторической памяти прово-

дит и Латвия. Участники за-
седания обсудили проблему
защиты прав соотечествен-
ников в европейских странах,
итоги прошедшей месяц на-
зад Всемирной конференции
соотечественников, прожива-
ющих за рубежом, и задачи
по консолидации потенциала
Русского мира.

Русский дом в Софии (ул. Шипка, 34)
под патронатом

Посольства Российской Федерации в Болгарии
приглашает Вас 2 декабря 2022 года (пятница)

в 10.00 ч., зал № 305 на дискуссию
"Образование государства Болгария
и роль А.Б. Лобанова-Ростовского".

В 17.30 ч. в Мраморном зале Русского дома состоит-
ся презентация книг доктора культурологии, профессо-
ра МГУ имени М.В. Ломоносова Екатерины Федоровой:

1. Князь Алексей Борисович Лобанов-Ростовский -
кузнец внешней политики. Дипломат, министр МИД, ге-
неалог, историк, коллекционер.

2. Княгиня Вера Дмитриевна Лобанова-Ростовская.
О российской трагедии ХХ века. До и после 1917-го.

Воспоминания матери.

Константин Косачев

Архив адмирала Колчака,
архивные материалы писате-
льницы и мемуаристки Нины
Берберовой, письма генера-
ла Антона Деникина писате-
лю Ивану Шмелёву, архивы
видных деятелей русской во-
енной эмиграции А. П. Архан-
гельского и А. В. Балашова,
открытки дочерей Николая II
- все эти бесценные для рус-
ской истории артефакты вер-
нулись в Россию благодаря
работе Фонда наследия рус-
ского зарубежья. Увидеть их
можно на выставке в Доме
русского зарубежья.
Когда в 2020 году Домом

русского зарубежья имени
Александра Солженицына
был учреждён Фонд насле-
дия русского зарубежья, од-
ним из главных направлений
его работы стало возвраще-
ние в Россию архивов, ме-
мориальных предметов, книг,
фотографий, произведений
искусства, имеющих истори-
ческую, культурную и духов-
ную значимость. "Мы много
лет с горечью наблюдали,
как представляющие ог-
ромный исторический инте-
рес русские архивы уплыва-
ли за океан - главным обра-
зом в американские универ-
ситеты, поскольку мы как го-
сударственная организация
не могли их приобрести на
аукционах", - рассказал ди-
ректор Дома русского зару-
бежья Виктор Москвин на от-
крытии выставки.
За два года деятельности

Фонда наследия русского за-
рубежья в Россию были воз-
вращены семь архивов и кол-
лекций ценных предметов.
Первым вернулся на родину
архив адмирала Колчака. В
эмиграцию архив вывезла
вдова адмирала Софья Фёдо-
ровна. После её смерти ре-
ликвии хранились у сына Рос-
тислава, а потом - у внука
Александра. И когда в 2019
году внука адмирала Колча-
ка не стало, родственники
приняли решение о продаже
архива. Всего на торги аук-
ционного дома был выстав-
лен 391 лот. Фонд наследия
русского зарубежья выкупил
и передал в Дом русского за-
рубежья 102 лота.
В сентябре 2021 годы были

возвращены в Россию пись-
ма генерала Антона Деники-
на и членов его семьи писа-
телю Ивану Шмелёву.
В октябре этого года Фон-

ду удалось приобрести уни-
кальные архивы видных де-
ятелей русской военной эми-
грации - генерала А. П. Ар-
хангельского и офицера рус-
ской армии А. В. Балашова.
Генерал Архангельский с
1938 года руководил Русским
общевоинским союзом. А. В.
Балашов с 1920 годов - член
Братства русской правды,
позднее - руководитель ор-
ганизации в Бельгии. Их ар-
хивы ярко отражают жизнь
и деятельность русской эми-
грации, содержат отчёты о
делах русских беженцев в
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Европе, документы о деяте-
льности Общества лейб-
гвардии Волынского полка,
кадетских корпусов в Югос-
лавии, Русского общевоинс-
кого союза во время совет-
ско-финляндской войны, а
также личные вещи. Приоб-
ретения этого года могли и
не состояться. Как расска-
зал Виктор Москвин, разгул
русофобии в Европе привёл
к тому, что юридическим и
физическим лицам из Рос-
сии теперь запрещено учас-
твовать в аукционах. И толь-
ко благодаря друзьям Дома
русского зарубежья во Фран-
ции эти ценные лоты оказа-
лось возможно выкупить. А
уже в декабре в Париже так-
же состоится аукцион, где бу-
дут представлены три работы
художницы Зинаиды Сереб-
ряковой. По словам Виктора
Москвина, если удастся при-
обрести эти работы, они ста-
нут украшением художествен-
ной галереи Дома русского
зарубежья. Также благодаря
Фонду русского зарубежья
был приобретён архив YMCA-
Press. Это издательство на-
чало свою работу в 1921 го-
ду. Среди его авторов были
Иван Шмелёв, Николай Бер-
дяев, Иван Бунин, Марина
Цветаева. Сейчас этот ар-
хив, находившийся в очень
плохом состоянии, приводит-
ся в порядок, чистится и
оцифровывается, а в следу-
ющем году он станет досту-
пен для исследователей.

Дед Мороз из Великого
Устюга попал под частичные
западные санкции, россий-
ский новогодний волшебник
оказался в ограничительном
списке Европейского Союза
и США в составе АО "Дед Мо-
роз", работающего в турис-
тической сфере, сообщает
сайт Федерального агентст-
ва новостей. Согласно доку-
ментам, против организации
введены "ограничения на
экспорт и импорт товаров и
технологий". Руководство Во-
логодской области, в кото-
рой располагается вотчина
Деда Мороза и работает ак-
ционерное общество, убеж-
дено в том, что западные
санкции не повлияют на де-
ятельность новогоднего вол-
шебника и праздничный се-
зон. Там отметили, что в Ве-
ликий Устюг приезжают гос-
ти из регионов России и
бывших советских респуб-
лик, а потому введённые За-

падом ограничения не при-
ведут к снижению турпото-
ка. В текущем праздничном
сезоне почти все места в
гостиницах Великого Устюга
выкуплены до конца января.
Отмечается, что ежегодно в
резиденцию Деда Мороза
приезжают тысячи гостей,
доход компании АО "Дед Мо-
роз" исчисляется в десятках
миллионов рублей. За вре-
мя существования вотчины
спад был зафиксирован
лишь из-за пандемии коро-
навируса. В настоящее вре-
мя великоустюгский волшеб-
ник находится в предново-
годнем турне по российским
городам.

"Русский мир" сообщал,
что Дед Мороз посетит в
конце ноября и в декабре
ряд стран СНГ и Европы, в
том числе Германию, Ита-
лию, Сербию. Там пройдут
его встречи с юными со-
отечественниками.

Þíûå ðîññèÿíå
îòëè÷èëèñü íà òóðíèðå ïî
èíôîðìàòèêå â Áîëãàðèè
Восемь медалей завоевала российская

сборная на Международном осеннем тур-
нире по информатике (IATI2022), сообщает
ТАСС.  Он состоялся в болгарском городе
Шумене. Итоги турнира, который стал уже
четырнадцатым по счёту, подвели 27 но-
ября.
Школьники из России боролись за побе-

ду в обеих возрастных категориях вместе с
участниками из двух десятков стран. Рос-
сияне выступали в онлайн-формате. Они за-
воевали шесть золотых и две серебряные
медали. Как сообщал "Русский мир", де-
сять медалей привезла российская коман-

да из Минска, где состоялась Открытая Бе-
лорусская олимпиада школьников по физи-
ке. Юные россияне шесть раз стали побе-
дителями, ещё четыре раза остановились в
одном шаге от первого места. Турнир про-
вели впервые, за победу боролись дети из
девяти стран. Помимо российских и бело-
русских школьников, на олимпиаде высту-
пали также ученики школ Армении, Казах-
стана, Сирии, Турции и других государств.
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Право имеем

Îäèí çàáîòëèâûé çâîíîê ìîæåò ñïàñòè æèçíü
Светлана Тютюнджиева

- Наталья, мы познако-
мились с Вами на между-
народной конференции
"Актуальные проблемы по-
ложения российских со-
отечественниц, прожива-
ющих за рубежом. Меж-
дународный опыт их за-
щиты от дискриминации,
притеснения и домашнего
насилия", проходившей на
площадке нашей газеты в
конце 2021 года. 25 нояб-
ря отмечается Междуна-
родный день борьбы за
ликвидацию насилия в от-
ношении женщин. Хоте-
лось бы узнать о Вашей
деятельности на сегод-
няшний день.

- Спасибо организаторам
за предоставленную воз-
можность рассказать о
проблемах женщин в Сер-
бии и о нашем проекте
"Шанс", целью которого яв-
ляется повышение уровня
защиты прав соотечествен-
ников, их правового прос-
вещения, а также активиза-
ции общества для взаимо-
выручки, координации дей-
ствий в оказании гуманитар-
ной помощи нуждающимся и
предупреждения насилия в
семье. Проект был иници-
ирован обществами россий-
ских соотечественников
"МИР" из Крагуеваца, "Рос-
сия" из Нового Сада, "Сер-
бия в сердце - Россия в ду-
ше" из Опово, "Полковник
Раевский" из Трстеника. Я
являюсь координатором
проекта. На начальном эта-
пе мы создали в Фейсбуке
группу "Шанс" для монито-
ринга проблем. За 2 года су-
ществования в группу обра-
тились 28 человек. 75% об-
ращений были связаны с на-
силием в семье, остальные
25% касались помощи со-
отечественникам, попавшим
в трудную жизненную ситу-
ацию.

- Какие проблемы были
выявлены?

- Юридическая непрос-
вещённость соотечественни-
ков, проблемы женщин в
смешанных браках, кото-
рые, переезжая в другую
страну, оказываются в нез-
накомой культурной, языко-
вой среде и беспомощны пе-
ред чужой правовой систе-
мой, незнание алгоритма
действий при психологичес-
ком, экономическом и фи-
зическом насилии в семье,
проблемы семейных отно-
шений после заключения и
расторжения брака, воп-
росы статуса детей от сме-
шанных браков. Также были
выявлены случаи ненадле-
жащего исполнения долж-
ностных обязанностей ра-
ботниками местных соци-

альных служб. Например, не
предоставление переводчи-
ков во время судов и ока-
зания социальной помощи -
это наиболее распрост-
ранённая проблема. Также,
часто встречаются матери-
альные проблемы по причи-
не ухудшения здоровья, без-
работицы и т.п. В процессе
работы  группа стала сред-
ством связи между нужда-
ющимся в помощи и людь-
ми, готовыми её оказать.
Функция анонимности доба-
вила возможностей, так как
жертвы насилия боятся об-
ращаться открыто. Группа
ориентирована на преду-
преждение проблем. Мы
связались с сербским жен-
ским автономным движени-
ем против насилия в семье,
участники которого предос-
тавили нам телефоны пра-
вовой поддержки женщин, а
наши  волонтёры-перевод-
чики по полученной от серб-
ских коллег информации сде-
лали переводы алгоритма
действий при обращении в
социальные службы и поли-
цию, а также перевод се-
мейного закона Сербии.
Кроме этого, в группе есть
колонка "Живые истории",
где жертвы насилия могут
анонимно поделиться своим
жизненным опытом.

- А как в Сербии рабо-
тает Закон по защите
жертв насилия?

- Закон Сербии отлично
работает по защите жертв
насилия, при условии обра-
щения женщины за помо-
щью и добросовестного от-
ношения служащих в социа-
льном центре и полиции. По
закону жертва насилия мо-
жет обратиться в службу со-
циальной помощи или поли-
ции, они взаимодействуют
между собой. Наряд поли-
ции выезжает по адресу,
после оценки ситуации и
составления протокола, под-
ключаются социальные ра-
ботники. При угрозе жизни
и по заявлению пострадав-
шей, женщину с детьми на
некоторый период поселяют
в социальный центр, где они
находятся во временной изо-
ляции, с ними работают пси-
хологи и юристы. Однако,
этой возможностью жен-
щины пользуются редко, так
как им некуда идти после
выхода из центра.

- Расскажите о неко-
торых результатах вашей
деятельности и кто вам
помогает.

- Организована инициа-
тивная группа, подписан до-
говор о сотрудничестве со

Службой Скорой социальной
помощи "128" в России и есть
пример взаимодействия, ког-
да женщине с двумя детьми
соотечественники из разных
русскоязычных интернет-
групп собрали деньги на би-
леты до Москвы, где жен-
щину встретили, поселили в
гостиницу, помогли со сда-
чей тестов и на следующий
день отправили дальше к
месту проживания.
Хочу отметить важность

поддержки российского
консульства, так как один
заботливый звонок из По-
сольства может изменить
многое, как в случае с На-
дей. К нам обратилась на-
ша соотечественница в па-
нике. Она не знала, что де-
лать. Её подруга, проживая
в Швеции, родила ребёнка,
но её собственное состоя-
ние ухудшалось с каждым
днём, а обследование не
проводилось. Через неско-
лько дней она перестала
выходить на связь. Мы вмес-
те с нашей соотечественни-
цей позвонили в Посольст-
во России в Швеции по но-
меру горячей линии. Сотруд-
ники посольства  момента-
льно связались с больницей

и спросили о состоянии здо-
ровья Надежды. Через час
было сделано ультразвуко-
вое исследование по резу-
льтатам которого проведе-
на операция. В дальнейшем
представительница Посоль-
ства держала связь с ро-
женицей и дала той подроб-
ную информацию, как офор-
мить российское граждан-
ство новорождённому ре-
бёнку. Пользуясь случаем,
хочу выразить искреннюю
благодарность за чуткость,
отзывчивость и профессио-
нализм Посольству РФ в
Швеции. Один заботливый
звонок может спасти жизнь.
Также был случай, когда

женщина с ребёнком обра-
тилась в полицию по фак-
там её избиений, которые
продолжались на протяже-
нии нескольких лет. Ранее
она боялась обратиться за
помощью, так как не имела
сербского гражданства, а
ребёнок -  российского, по
причине отсутствия согласия
отца. В результате муж,
кроме побоев, начал угро-
жать ножом, после чего она
решилась вызвать полицию.
Женщину с ребёнком по-
местили в дом временного
содержания, к работе под-
ключились юристы и психо-
логи. Мы от нашей органи-
зации посетили центр ,
чтобы предложить помощь
необходимыми вещами для

соотечественницы и всё вре-
мя были с ней на связи. В
итоге, ей было предостав-
лено всё необходимое, а че-
рез 2 месяца состоялся суд,
на котором брак был рас-
торгнут, а мужу была из-
брана мера пресечения -
запрет контактов с женщи-
ной на продолжительный
срок. В данном случае то-
лько помощь юристов и пси-
хологов помогла жертве по-
верить, что ребёнок оста-
нется с ней и довести дело
до развода. Впоследствии ей
было предоставлено вре-
менное социальное жильё, и
в этом событии положи-
тельным фактором послужи-
ло наличие у жертвы ра-
боты.
В ещё одном случае к нам

обратилась женщина за по-
мощью в переводе докумен-
та о разводе, после чего
выяснилось, что это был до-
кумент о согласии на раз-
вод, хотя женщина давать
его не планировала. Она не
знала сербского языка, а
переводчик ей не был сво-
евременно предоставлен.
Мы обратились к адвокату,
в результате чего развод
состоялся, при условии оп-

латы ей билетов для воз-
вращения в Россию и оп-
латы почтовых услуг для от-
правки её вещей на родину.
После получения всех необ-
ходимых документов о раз-
воде, она вернулась домой.
Не могу не рассказать про

Елену, которой очень гор-
жусь! Молодая женщина
долгое время находилась в
стрессовом состоянии из-за
скандалов с мужем и его
родственниками, которые
неоднократно доходили до
вызова полиции и соци-
альных служб. При обраще-
нии к нам, она осталась без
жилья, без работы, без воз-
можности общения с мале-
нькой дочерью. Помочь ей
юридически не было воз-
можности из-за отсутствия
финансов. На волонтёрской
основе юристы не подклю-
чились. Тогда мы нашли рус-
скоязычного психолога и я
также была постоянно на
связи с Еленой. В резуль-
тате предпринятых действий

женщина воспряла духом и
сама преодолела все проб-
лемы, нашла работу, офор-
мила все документы, более-
менее стабилизировалась
ситуация в семье и, главное,
она снова оказалась рядом
со своим ребёнком. Это как
раз тот случай, когда помог-
ло участие психолога и доб-
рое слово. Женщина пове-
рила в собственные силы,
преодолела все трудности и
смогла защитить себя и
ребёнка.

- Какие практические со-
веты Вы могли бы дать
женщинам, которые под-
вергаются насилию и ка-
кие выводы сделали из
опыта работы?

- Хочу посоветовать нашим
женщинам верить в себя, не
бояться делиться своими
проблемами, обращаться за
помощью и самостоятельно
изучать свои права и воз-
можности по защите себя и
своих детей. В большинстве
случаев из имеющихся ре-
сурсов мы можем оказать
только моральную поддерж-
ку, также, по желанию на во-
лонтёрской основе, иногда
подключаются русскоязыч-
ные юристы и психологи, но
этого мало. Необходимы
юристы, психологи, взаимо-
действие с консульством и
социальными службами Сер-
бии. И всё же, основной при-
чиной, почему женщины тер-
пят насилие в семье, явля-
ется страх потерять детей.
Женщины, находясь в стату-
се иностранного граждани-
на в стране проживания, уве-
рены , что суд оставит
ребёнка, имеющего серб-
ское гражданство и не име-
ющего российского граж-
данства, отцу - гражданину
Сербии. Этот страх позво-
ляет мужу-насильнику мани-
пулировать женой, запрещая
женщине работать, общать-
ся с соотечественниками,
родными, которые остались
в России, разговаривать с
детьми на родном русском
языке. Такие насильники-ма-
нипуляторы не дают согла-
сия на оформление детям
российского гражданства. В
некоторых случаях женщины
остаются без документов,
так как находятся не только
в материальной зависимос-
ти, но и не имеют возмож-
ности зарегистрироваться
на адрес проживания без
согласия мужа или его род-
ственников, в зависимости
от того, кто является соб-
ственником жилья. Самое
важное решение, которое
защитит наших женщин и их
детей, по сути и крови яв-
ляющихся российскими
гражданами, но по закону не
имеющих возможности стать
гражданами своей страны -
Российской Федерации - это
право получения граждан-
ства детям на основании на-
личия российского граждан-
ства  одного из родителей,
без согласия родителя-инос-
транца.  Для этого необхо-
димо внесение изменений в
соответствующие законода-
тельные и нормативные
акты России о гражданстве.
Дети - наше будущее, они
должны иметь такое право
и это стоит того!

Наталья Завирохина
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Î Ðîññèè è Çàïàäå ãîâîðèë áåç îáèíÿêîâ
Что известно о смерти главы МИД Белоруссии Макее

В Белоруссии скоропос-
тижно скончался министр
иностранных дел Владимир
Макей. Он являлся главой
внешней дипломатии рес-
публики последние десять
лет. Несмотря на то что в
либеральной прессе его на-
зывали прозападным совет-
ником белорусского лидера,
Макей в публичных оценках
постоянно отмечал дружбу
Минска и Москвы и призы-
вал поддерживать конструк-
тивные отношения с други-
ми государствами.
В Белоруссии сообщили о

смерти главы МИД Влади-
мира Макея - о его кончине
информировал пресс-секре-
тарь министерства Анатолий
Глаз. О причинах, обстояте-
льствах смерти Макея пока
ничего не известно, уточня-
ется лишь, что смерть была
скоропостижной.
Новость о кончине Влади-

мира Макея стала для поли-

тологов и международных
наблюдателей громом среди
ясного неба. Буквально на
днях 64-летний дипломат
участвовал в саммите ОДКБ
в Ереване, а всего день на-
зад обсуждал мирный план с
посланником папы римского.

Внешний курс Макея
Владимир Макей долгие

годы работал в руководст-
ве Белоруссии. С 2008 по
2012 год он возглавлял АП
республики, а в 2012-м за-
нял пост министра иност-
ранных дел. При этом Ма-
кей не был закрытым для
прессы человеком.
Из интервью с Макеем

можно понять, что в своей
дипломатической работе он
придерживался многовек-
торной повестки. Дипломат
в совершенстве владел не-
мецким, английским языка-
ми и активно развивал ев-
ропейское направление по-
литики республики. В либе-
ральной прессе о нём от-
зываются как о самом про-
западном советнике Алек-
сандра Лукашенко. Однако
это не совсем корректно:
как отмечал сам Владимир
Макей, Белоруссия рассчи-
тывает на "нормальные и
добрые" отношения со все-
ми партнёрами, включая со-
седние государства.

Так, в период обострения
отношений с Москвой, как
это было, например, в на-
чале 2020 года, он выска-
зывался мягко - "милые
бранятся - только тешатся".
При этом на фоне разно-
гласий с Россией подчёрки-
вал: "Никогда Беларусь не
дружила и не будет дружить
с кем-то за счёт кого-то, в
ущерб кому-то или против
кого-то".
В контексте нынешней си-

туации дипломат указывал,
что сегодня Беларуси нуж-
но опасаться угроз практи-
чески со всех сторон, за ис-
ключением восточной. "Мы
видим, что происходит наг-
нетание на фоне военно-по-
литической ситуации", - за-
мечал он.
Буквально на этой неде-

ле, когда Владимир Макей
участвовал в обсуждениях
вопросов в рамках ОДКБ,
он объяснял, что страны-
участницы должны прило-
жить максимум усилий для
того, чтобы в ОДКБ господ-
ствовала корпоративная со-
лидарность.
Макей констатировал: на

данный момент у членов ор-
ганизации "достаточно мно-
го претензий друг к другу".
Чтобы решить эту пробле-
му, необходим открытый и
искренний диалог, иначе не-
возможно будет добиться

поставленных целей.

Реакция в России
Официальный представи-

тель МИД России Мария За-
харова в своём телеграм-ка-
нале призналась, что потря-
сена новостью о смерти
Владимира Макея. В Минис-
терстве иностранных дел
России глубоко скорбят в
связи со смертью главы
МИД Белоруссии Владими-
ра Макея. По словам дип-
ломатов, скончавшийся ми-
нистр был "истинным дру-
гом России", внесшим уни-
кальный вклад в развитие
сотрудничества Москвы и
Минска. "Ушел из жизни
выдающийся дипломат и го-
сударственный деятель, нас-
тоящий патриот, посвятив-
ший жизнь служению своей
Родине и защите ее интере-
сов на международной аре-
не", - говорится в сообще-
нии. Об этом сообщается в
Telegram-канале ведомства.
Министр иностранных дел

России Сергей Лавров нап-
равил телеграмму с собо-
лезнованиями супруге умер-
шего главы МИД Белорус-
сии Владимира Макея .
"Владимир Владимирович
Макей навсегда останется в
наших сердцах как человек
широкой души и глубокой

мудрости, блестящий про-
фессионал ,  соратник и
верный товарищ, снискав-
ший любовь и уважение не
только граждан своей
страны, но и далеко за пре-
делами Беларуси", - говорит-
ся в сообщении.
Как сообщала ранее "Пар-

ламентская газета", предсе-
датель Комитета Совета Фе-
дерации по международным
делам Григорий Карасин
подчеркнул, что в непростых
условиях геополитического
разлома Владимир Макей
всегда четко и творчески
выполнял свою функцию.
Политолог Андрей Перла в

свою очередь отметил, что
Макея считали олицетворе-
нием белорусской многовек-
торности.

"Будет ли на его место наз-
начен человек, считающий,
что Белоруссия - это толь-
ко часть Союзного государ-
ства России и Белоруссии?
И никаких реверансов в ад-
рес "западных партнёров"
совершать не следует? Или
у Батьки в резерве есть ещё
один, столь же профессио-
нальный и столь же много-
векторный дипломат?" - ре-
зюмировал он.

Владимир Макей

Äîäîí: âëàñòè äàâÿò
íà ðóêîâîäñòâî
ïðîêóðàòóðû
Бывший президент Молдавии Игорь

Додон в Telegram обвинил власти
страны в давлении на руководство
Антикоррупционной прокуратуры.

"Мы не можем не учитывать, что и
нынешнее руководство Антикорруп-
ционной прокуратуры, и этот проку-
рор без опыта могут действовать под
давлением власти, которая любой
ценой хочет арбитражного и сроч-
ного приговора", - написал он.
Додон отметил, что руководство

прокуратуры не может пересмот-
реть решение Высшей судебной па-
латы (ВСП), которая освободила его
из-под домашнего ареста. По этой
причине власти пытаются оспорить
данное решение. "И это несмотря
на то, что в данном случае зако-
ном подобная процедура для про-
курора не предусмотрена, о чем
знают даже студенты юридических
факультетов", - подчеркнул он.
Ранее сообщалось, что Додона

вызвали в суд - политика хотят вер-
нуть под домашний арест.

18 ноября коллегия ВСП Молда-
вии приняла решение заменить до-
машний арест Додона на судебный
надзор. Бывшему главе государст-
ва запретили покидать страну в те-
чение двух месяцев.

Ýñòîíèÿ ðàñêðûëà îáúåì òðàò íà âîåííóþ ïîääåðæêó Óêðàèíû

Виталий Кличко

Украинские власти стара-
ются восстановить инфра-
структуру страны, однако
населению Киева нужно
быть готовым к тому, что от-
ключения электроэнергии

продлятся до весны, заявил
мэр города Виталий Кличко
в интервью "РБК-Украина".

"Мы стараемся восстано-
вить все максимально
быстро, перейти на четкие

тавку электричества. Но мы
должны быть готовы к тому,
что отключения могут быть
до весны. Это также связа-
но с низкими температура-
ми, у многих людей стоят
нагревающие приборы, у ко-
го-то - теплые полы", - ска-
зал Кличко.
Он объяснил, что зимой

люди потребляют больше
энергии, отчего нагрузка на
энергосистему также выше.
Кличко также допустил

частичную эвакуацию мест-
ных жителей в пригород в
случае ухудшения ситуации с

отоплением и электроснаб-
жением. Градоначальник
призвал население Киева
уезжать в пригороды в слу-
чае ухудшения ситуации с
электричеством и теплом,
не исключив при этом про-
ведение частичной эвакуа-
ции из украинской столицы.

"Полной эвакуации не бу-
дет - возможно, частичная,
но это нельзя назвать эва-
куацией. Это временный пе-
реезд людей отдельных ка-
тегорий в пригород, туда,
где могут быть сервисы", -
отметил Кличко.

графики, чтобы не было
сюрпризов и затем перей-
ти на бесперебойную пос-

Эстония уже выделила
на военную поддержку Ук-
раины около одного про-
цента от собственного
ВВП. Объем трат раскрыл
министр обороны страны
Ханно Певкур , пишет
ТАСС.

По словам главы ведом-
ства, Таллин планирует на-
ращивать как эти расходы,
так и траты на националь-
ную оборону. В следующем
году последние составят
около 2,84 процента от ВВП.

"Мы все должны делать

больше. Мы должны быть
честными и ясными: воен-
но-морской флот и воен-
но-воздушные силы Рос-
сии более или менее та-
кие же, как и до войны", -
заявил Певкур.
Ранее стало известно,

что украинским беженцам
в Эстонии усложнят про-
цедуру получения статуса
временной защиты, ко-
торым они сейчас обла-
дают. Теперь им придется
сдавать экзамен на зна-
ние эстонского языка.

Ëóêàøåíêî çàÿâèë î ïëàíàõ ÑØÀ
"ïîäîáðàòüñÿ ê Êèòàþ" ÷åðåç Ðîññèþ

Ñîìíåíèÿ â ñóùåñòâîâàíèè
ðóññêîé íàöèè
Депутат сейма Латвии Александр Кир-

штейнс заявил, что русской нации не
существует. Об этом он написал в сво-
ем Twitter-аккаунте.
Политик посчитал, что русские не су-

мели образовать нацию, а сам их язык
возник, когда "монголо-татары пытались
говорить по-украински".
В ответ на его слова официальный

представитель МИД России Мария За-
харова посоветовала обратить внима-
ние на американцев. "Задайте этому на-
цистскому уродцу вопрос: а американ-
ская есть?" - написала она в своем офи-
циальном Telegram-канале.
Ранее она пообещала продолжить ос-

вещать факты украинских военных прес-
туплений. По ее словам, "работа по
продвижению всех этих материалов"
сейчас становится еще более актуаль-
ной, чем прежде."

США намерены одним ударом
ослабить Европу, а затем "рас-
топтать Россию", чтобы "подоб-
раться к Китаю", заявил прези-
дент Белоруссии Александр Лу-
кашенко, фрагмент его интервью
опубликован в Telegram-канале
"Пул первого".
Политик назвал озвученный

сценарий нереалистичным и по-
надеялся, что тот никогда не осу-
ществится.

"Вроде не дураки военные в
Америке, но это абсолютно не-
реально - развернуть такую вой-
ну на таком фронте", - сказал Лу-
кашенко.
Ранее глава Белоруссии рас-

сказал, что его бесит отсутствие
дисциплины и порядка, а также
разболтанность в каких-либо во-
просах. Лукашенко заявил, что не

является сторонником жестких ог-
раничений, указав, что главное -
это выполнение работы. В ином
случае республика будет "пожи-
нать беду", добавил президент.

Александр Лукашенко
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Ëþáèìåö èìïåðàòðèöû è ñóäüáû
Шувалову было
суждено стать
главным
покровителем
науки и
искусства
в России

Иван Иванович Шувалов -
человек, которому было суж-
дено сыграть очень значите-
льную роль в российской по-
литической и культурной ис-
тории середины XVIII века, ро-
дился 295 лет назад, 12 но-
ября 1727 г. Судьба Ивана
Шувалова - это невероятный
взлет и опала, невиданное
политическое влияние и впе-
чатляющая по тем временам
личная скромность.
Выходец из небогатой дво-

рянской семьи, Иван Шува-
лов рано лишился отца, ко-
торый служил в гвардии. Вос-
питывала его мать - Татьяна
Родионовна. Уже тогда, в ран-
ние годы, Иван проявлял бо-
льшой интерес к чтению. В
отличие от многих сверстни-
ков, которые интересовались
светскими развлечениями,
юного Ивана Шувалова тяну-
ло к книгам. Он много читал,
учил иностранные языки.
Его двоюродные братья в

1740-е - 1750-е годы занима-
ли очень серьезное положе-
ние в государственной ие-
рархии империи. Александр
Иванович Шувалов еще до во-
царения Елизаветы Петровны
заведовал ее дворцовым хо-
зяйством, а в 1746 г. вообще
возглавил Канцелярию
тайных розыскных дел. Петр
Иванович Шувалов, служив-
ший у цесаревны Елизаветы
Петровны камер-юнкером,
принимал самое активное
участие в перевороте 1741 г.,
за что был произведен в ге-
нерал-майоры и стал сена-
тором. Оба брата оказали
всестороннюю поддержку
своему младшему родствен-
нику Ивану Шувалову. В 1742
15-летний отрок начал служ-
бу при дворе императрицы
Елизаветы Петровны в дол-
жности камер-пажа.
В 1749 г. 22-летний Иван

Шувалов был произведен в
камер-юнкеры. К этому вре-
мени из начитанного отрока
он превратился в образован-
ного и видного молодого че-
ловека. Кроме изысканных
манер, в Шувалове подкупа-
ли и его внешние данные -
он был очень высоким, под
два метра, атлетически сло-
женным юношей, но при этом
без той "грубой" внешности,
как у многих здоровенных
гвардейских офицеров. На
него "положила глаз" сама го-
сударыня Елизавета Петров-
на, которая, как известно,
была весьма любвеобильна
к мужскому полу. Внешняя
привлекательность молодого
Шувалова, его тактичность,
хорошие манеры и прекрас-
ное образование очаровали
императрицу. Он стал одним
из ее любимых камер-юнке-
ров и быстро стал фавори-
том.
Иван Шувалов был очень

скромным человеком. Ни
графский титул, ни иные по-
чести он принимать не хотел.
В 1751 г. получил должность
камергера и более не соби-
рался получать какие-либо
высокие посты и звания. Он
отказался не только от граф-
ского титула, но и от долж-
ности сенатора, а также от
предложенных Елизаветой по-
местий с десятью тысячами
крепостных.
В то же время, равно-

душный к чинам и богатству
Иван Шувалов смог достаточ-
но быстро сосредоточить в
своих руках колоссальное
влияние на политическую

жизнь. В определенный пе-
риод под его контролем ока-
зались целые направления
внешней и внутренней поли-
тики России. Он единст-
венным из царедворцев по-
лучил возможность личного
доклада императрице, он же
объявлял ее волю Сенату, гу-
бернаторам, правительст-
венным чиновникам.
Надо сказать, что России

того времени очень повезло
с фаворитом императрицы. В
отличие от многих других ца-
редворцев, Иван Шувалов

был действительно дос-
тойным человеком. Его прос-
вещенность незамедлительно
отразилась на внутренней и
внешней политике империи,
на которую в 1750-е годы
Иван Шувалов оказывал са-
мое серьезное влияние. С
детства прекрасно знавший
французский язык и востор-
гавшийся сочинениями фран-
цузских писателей и филосо-
фов, он активно способство-
вал сближению с Францией.
Во Франции Шувалов, судя
по всему, видел эталон прос-
вещенной монархии.
К сожалению, до сих пор

плохо изучены политические
проекты Ивана Ивановича
Шувалова. Известно, что он
был человеком весьма про-
грессивным для своего вре-
мени. Стремясь содейство-
вать просвещению, Шувалов
настаивал на необходимости

проведения масштабных по-
литических реформ либера-
льного толка. В частности, он
выступал за упорядочение
правового статуса неприви-
легированных сословий, счи-
тал необходимым разрабо-
тать основы всеобщей сис-
темы образования, стремил-
ся к созданию сиротских до-
мов, опекунских советов. Су-
дя по всему, Иван Шувалов
был и сторонником постепен-
ного ограничения самодер-
жавной власти, ратуя за при-
нятие "фундаментальных за-
конов", которые могли бы ог-
раничивать возможности мо-
нарха.
Будучи человеком интел-

лектуальным, Иван Шувалов
прекрасно понимал необхо-
димость развития науки, ку-
льтуры и искусства. Пользу-
ясь своим огромным влияни-
ем на императрицу и прак-
тически неограниченными фи-
нансовыми возможностями, в

1750-е годы Шувалов пре-
вратился в главного покро-
вителя науки и искусства в

России. Именно он оказал
всестороннюю поддержку
Михаилу Ломоносову в его на-
чинаниях. В 1755 г. при не-
посредственном участии Шу-
валова был основан Москов-
ский университет. Дата соз-
дания первого в стране уни-
верситета выпала на Татья-
нин день. И это было не слу-
чайно. Иван Шувалов почтил
так свою мать Татьяну Роди-
оновну. Именно Шувалов и
был назначен первым кура-
тором университета, получив
возможность влиять на его
организационную политику и
заниматься подбором про-
фессорско-преподавательс-
кого состава.
В 1757 г., также при огром-

ном участии Шувалова, была
открыта Императорская Ака-
демия художеств. Первонача-
льно ее даже разместили в
знаменитом особняке Ивана
Шувалова на углу Итальян-
ской улицы и Малой Садовой.

В 1758 г. в академии нача-
лись первые занятия. Шува-
лов начал снабжать акаде-
мию из собственных средств.
Он пригласил и оплатил при-
езд известных преподавате-
лей художеств из Франции и
Германии , организовал
первый набор студентов, а
самое главное - отдал в дар
академии свою коллекцию
картин.
Сложный период в жизни

фаворита Елизаветы Пет-
ровны начался после смерти
императрицы. В 1762 г. Ека-
терина свергла своего мужа
Петра II, после чего на дол-
гие десятилетия воцарилась
на русском престоле. Вслед
за свержением Петра Ека-
терина приступила к "зачист-
ке" придворных кругов от фа-
воритов Елизаветы Пет-
ровны. Естественно, под удар

Иван Шувалов

Знаменитый особняк Ивана Шувалова на Итальянской улице в
Петербурге, где первоначально разместили Императорскую
Академию художеств

Императрица Елизавета
Петровна в молодости

попал и ближайший ее сорат-
ник. Его отправили в длите-
льную "ссылку" за рубеж.
Иван Шувалов обосновался
во Франции и благодаря сво-
ей известности и манерам
быстро вошел в окружение
французской императрицы
Марии Антуанетты. Для инос-
транца это был колоссальный
успех, о котором, разумеет-
ся, узнала и новая импера-
трица Екатерина II.
Будучи женщиной умной и

расчетливой, Екатерина II
быстро смекнула, что Шува-
лова можно использовать для
лоббирования российских ин-
тересов за рубежом, в пер-
вую очередь - во Франции.
Так он превратился в видно-
го дипломата, выполняя стра-
тегически важные для Рос-
сийской империи поручения.
Хотя формально Шувалов на-
ходился за границей "на ле-
чении", на самом деле он поч-
ти четырнадцать лет, с 1763
по 1777 годы, вел диплома-
тическую работу. Отношение
Екатерины II к бывшему фа-
вориту покойной Елизаветы
изменилось. В 1773 г. Шува-
лов был произведен в дейст-
вительные тайные советники,
а в 1777 г. вернулся в Рос-
сийскую империю. К этому
времени 50-летний Шувалов
уже не принимал активного
участия в политической жиз-
ни страны. В том же году он
вновь был назначен курато-
ром Императорского Москов-
ского университета - Екате-
рина понимала, что лучше
Ивана Шувалова с этой за-
дачей никто не справится.
Не участвуя в активной по-

литической жизни, Шувалов,
тем не менее, старался при-
нимать участие в культурной
жизни страны. В особняк
мецената были вхожи важ-
нейшие деятели культуры
Екатерининской России -
Дашкова, Фонвизин, Держа-
вин. В меру своих финан-
совых возможностей, кото-
рые, несмотря на общеиз-
вестное бескорыстие Ивана
Ивановича Шувалова, все же
были весьма значительными,
он старался помогать деяте-
лям культуры и науки, худож-
никам, поэтам. К Ивану Шу-
валову судьба вообще была
очень благосклонна. Хорошо
относился к Ивану Шувало-
ву и цесаревич Павел Пет-
рович.
Выдающийся русский госу-

дарственный деятель и ме-
ценат, Иван Шувалов прожил
относительно долгую по тем
меркам жизнь. Он пережил
Елизавету Петровну и Екате-
рину II, скончавшись 15 но-
ября 1797 года в возрасте
70 лет - уже во время царст-
вования императора Павла I.
К сожалению, вклад Шува-
лова в политическое и куль-
турное развитие российско-
го государства до сих пор не-
достаточно оценен, поэтому
этот видный государственный
деятель часто незаслуженно
обходится вниманием.

(topwar.ru)

Вид на Красную площадь в начале XIX века. Там, где сегодня
находится Государственный исторический музей, возле
Воскресенских ворот в те времена стояло здание Главной аптеки.
Там и помещался первоначально Московский университет

Санкт-Петербургский государственный академический институт
живописи, скульптуры и архитектуры имени И.Е. Репина - бывшая
Императорская Академия художеств
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Анастасия Христова

Светлана Тютюнджиева

Анастасия Христова - рус-
ская актриса с болгарской
фамилией живет и успешно
творит в испанской столи-
це. Это то, что можно ска-
зать о ней поверхностно, ес-
ли же копнуть глубже, она -
режиссёр, кукловод, клоу-
несса, создатель и руково-
дитель семейного театра
"Колыбель", автор лабора-
тории физического театра,
выпускница курса К.А. Рай-
кина. Из недавнего опыта:
институт новой клоунады в
Барселоне и Лондонская
школа физического театра.
Случаи, когда вместо пер-

воначального плана завое-
вать Москву, женщина от-
правляется за любимым,
хоть на край света, не ред-
кость. Знаю не понаслыш-
ке, какая ломка наступает
после такого шага у твор-
ческих людей и не каждому
судьба предоставляет шанс
на новом месте развивать-
ся в выбранной ранее про-
фессии. Но в данном слу-
чае уместна поговорка: име-
на с потолка не даются -
Анастасия означает возрож-
дение… Отправившись за
любимым в Испанию из
Москвы, где у неё уже ра-
ботал семейный театр "Ко-
лыбель", Анастасия сначала
впала в отчаяние, не нахо-
дя в театральной среде
опоры и уровня драматиз-
ма, присущего русскому те-
атру, но драматизм личной
ситуации заставлял искать
свой путь. В итоге она наш-
ла единомышленников и
умудрилась создать в Мад-
риде свой театр. Не думаю,
что на этом, склонная к
страданиям русская душа ус-
покоилась, но бесспорным
остается факт, что она впи-
сала в местную традицию
фиест и комедий театраль-
ную жизнь нового типа.

Детство
Настя родилась в прек-

расном городе-музее, где на
маленьком "пятачке" умес-
тилось 36 церквей. Это го-
род Золотого кольца России
- Суздаль. "Мне кажется, что
наш город - это сердце рус-
ской культуры. Я очень гор-
жусь, что родилась в Суз-
дале и каждое лето приез-
жаю туда. Это моё место
силы", - говорит наша геро-
иня.
Как известно, красивые

дети рождаются от большой
любви ,  но лишь когда
ребёнок воспитывается в ат-
мосфере любви - он может
раскрыть таланты, которые
ему даны от рождения. Ма-
ма Насти - деревенская де-
вушка Лида вышла замуж за
папу Валеру. Папа был во-
енным и в момент рожде-
ния дочери он был в коман-
дировке за пределами
страны, так что фанфары в
момент выписки из провин-
циального роддома не зву-
чали. Мама обладала худо-
жественным вкусом и талан-
том модельера, прекрасно
шила, но воспитанная на
примере декабристок, как
положено жене военного
следовала за мужем и за-
нималась воспитанием доче-
ри. Родители с детства под-
держивали творческое на-
чало дочери. "Поддержка
родителей была всегда важ-

на для меня, и я очень ра-
да, что они с детства под-
держивали во мне желание
быть тем, кем я хочу, а не
тем, кем хочется им. Папа
как самый настоящий во-
енный научил меня одева-
ться пока горит спичка, но
не настаивал, чтобы я была
военнослужащей. Он научил
меня играть в шахматы, что
мне очень помогло".
Большую роль в судьбе бу-

дущей актрисы сыграла её
бабушка Юля по маминой
линии. "Простая деревен-
ская бабушка в платочке,
она говорила на "о", закон-
чила три класса, потому что
началась война и ей надо
было дома ухаживать за се-
мью братьями. Она была
безмерно добрая, в неё пош-
ла моя мама. Такое вопло-
щение доброты, милосердия

и безусловной любви! Важ-
но, что она никого никогда
и ни за что не осуждала. Ба-
буля жила в деревне рядом
с Суздалем. Я каждое лето
туда приезжала. Настоящая
русская деревня с запаха-
ми бани, леса поутру, пар-
ного молока, коровьих ле-
пешек. Атмосфера русского
лета в деревне ассоцииру-
ется у меня с моей бабу-
лей, благодаря которой, счи-
таю, я стала артисткой. По
утрам мы вместе кормили
поросят, а по вечерам я на-
ряжалась в бабушкину тю-
левую занавеску, брала в
руки микрофон-скалку и по
несколько часов пела, со-
седи барабанили по бата-
реям, а бабушка хохотала,
хлопала и говорила: ты бу-
дешь артисткой. Она силь-
но верила в меня и этот
огонь сохранился благодаря
ей, несмотря на то что по-
том я получила первое об-
разование как учитель ис-
тории, но я всегда занима-
лась театром и впоследст-
вии получила актерское об-
разование и режиссерское",
- с теплом в голосе вспоми-
нает Анастасия.

Артист -

это пластичная
субстанция
Не удивительно, что один

из её испанских проектов
"Со мной случился человек"
посвящен связи поколений
и памяти наших бабушек и
дедушек . В этот проект
вписывается и постав -
ленный на мадридской сце-
не биографический спек-
такль "Бабушка" с реальны-
ми воспоминаниями артис-
тов о жизни с их бабушка-

ми. Погружение в тему спек-
такля происходит ещё в фо-
йе, где размещается тема-
тическая фотовыставка с
работами фотографов из
Греции, России и Болгарии.
Главная героиня - кукла ба-
бушка, созданная известным
мастером, московским ку-
кольником Стасом Хубе-
цовым. Это собирательный
образ бабушки, символ ую-
та, тепла, семьи. С её по-
мощью показаны разные ха-
рактеры бабушек, про ко-
торых рассказывается в
спектакле. Спектакль поль-
зуется у зрителей большим
успехом. Советский и испан-
ский театральный режиссер,
профессор ГИТИСа, про-
фессор и новатор Королев-
ской высшей школы драма-
тического искусства в Мад-
риде, создатель мадридско-
го Камерного театра имени
Чехова Анхель Гутьеррес так
отозвался о спектакле "Ба-
бушка": "Такой душевности,
такой правды, такой наив-
ности я никогда в жизни не
видел. Потрясающие, ода-
ренные русские души. Нет
ни одного фальшивого чело-
века на сцене. Это лучший
спектакль, который я видел".
Кстати , к проекту "Со

мной случился человек", по-
казывающему как выглядит
старость в разных странах
могут присоединиться все
желающие. В наш век пов-
семестной миграции и эми-
грации связь внуков с их ба-
бушками зачастую сущест-
вует на уровне общения по
Интернету. "Проблема ост-
ро стоит уже на уровне вос-
питания детей и отношения
к пожилому человеку. Хочет-
ся, чтобы одной из целей
проекта была поддержка
конкретного пожилого чело-
века: тети Маши, дяди Ко-
ли". Спонсоров у проекта
нет, поэтому нужны во-
лонтёры готовые брать ин-
тервью с пожилыми людь-
ми об их жизни и судьбах в
разных странах на языке
проживания (pokoleniepra@
gmai l .com, Инстаграм -
hristovastasy).

"Воспоминания - это на-
ше нематериальное насле-
дие. Болгарская бытовая ку-
льтура отличается от рус-
ской и от испанской - это
другая ностальгия", - гово-
рит Анастасия и она откры-
та к сотрудничеству с теат-
рами в Болгарии.
Разумеется, на сегодняш-

ний путь в искусстве во мно-
гом влияют события, кото-
рые происходят в мире. Бла-
годаря первому образова-
нию историка, Анастасия с
большим интересом занима-

ется документалистикой и
любит биографии. В спек-
такле "Скажи, что ты меня
любишь", основанном на пи-
сьмах Эрих Мария Ремарка
к Марлен Дитрих и её вос-
поминаниях (постановка Ва-
лентины Вамбольт) затраги-
вается актуальная тема сво-
боды слова. Кроме теат-
ральных проектов у Анаста-
сии в работе и кинодокумен-
талистика: портретное кино
и социальное. Сейчас в сос-
таве команды талантливых
людей из разных стран она
работает над широкофор-
матным фильмом.
Несмотря на то, что в ос-

нове театрального образо-
вания Анастасии Христовой
школа переживаний по сис-
теме Станиславского, она не
сторонница только традици-
онного театра. Анастасия
предпочитает виды театра,
где происходит синтез ис-
кусств, используется такти-
льное и иммерсивное на-
правления (например, погру-
жение в русскую деревню,
с запахами и звуками), до-
кументальная хроника и пер-

формативные формы, живая
музыка (пиано, скрипка, ак-
кордеон). На такие спектак-
ли уходит много сил и вре-
мени, но результат при от-
ветственном отношении сто-
ит затраченных усилий. На
её режиссерский стиль во
многом повлияла работа с
людьми с особенностями,
поэтому и сейчас она уде-
ляет внимание на развитие

Клоунесса

инклюзивного направления.
Есть спектакли с жестовым
пением и сурдопереводом
для неслышащих - для это-
го с актёрами работает хо-
реограф по жестовому пе-
нию. Театральная труппа
состоит как из профессио-
нальных актёров, так и из
начинающих свой путь в ис-
кусстве. Из своего актёр-
ского опыта Настя сделала
вывод, что может работать
с разными режиссёрами.
"Артист - это пластичная
субстанция. Актёр должен
как хамелеон приспосабли-
ваться к любому режиссер-
скому решению, тогда ты -
артист, ты - один из инст-
рументов, который должен
донести главные идеи, за-
ложенные автором", - гово-
рит она и считает, что на
талантливых людей ей в
жизни везёт.
Театр не только зараба-

тывает на своё существова-
ние, но и много работает
благотворительно. Востре-
бована клоунада. Отдельная
тема кукольный театр: ку-
кол Настя использует в
спектаклях и для детей, и
для взрослых - корни опять
же надо искать в детстве, в
совместных походах в ку-
кольный театр с папой.
В целом постановки на

русском языке ориентиро-
ваны на русскоговорящих,
смешанные семьи и тех, кто
интересуется русской куль-
турой. Проходят в театре
значимые события и для ис-
панской публики, так на ве-
чер, посвященный творчес-
тву режиссера Гутьерреса -
сорок лет проработавшего
в России с Петром Наумо-
вичем Фоменко и вернув-
шегося на родину, собра-
лись театралы разных наци-
ональностей, стилей и воз-
растов, а также предста-
вители авторитетных испан-
ских СМИ. Испанцы не всег-
да понимают русский театр,
они любят комедии и празд-
ники, для европейцев театр
- это развлечение. Тем не ме-
нее, Анастасия смогла пере-
нести на испанскую почву
способность русского театра
лечить душу и служить для
вдохновения, а души - склон-
ные к страданию и к эмпа-
тии разбросаны по миру, и
они находят друг друга.

"Сохранять наследие важ-
но, но не менее важно чтобы
театр говорил на современ-
ном языке. Чтобы быть ак-
туальным времени нужно
учитывать уровень образова-
ния молодёжи, следить за
литературными новинками,
учитывать душевные потреб-
ности. Театр должен быть по-
нятен всем", - считает Анас-
тасия Христова.

Все мы родом из детства
Фото: Сергей Печора, Лилия Ашарфудинова, личный архив

В роли Марлен Дитрих
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Республика Татарстан - су-

бъект Российской Федера-
ции, республика в ее сос-
таве. Входит в Приволжский
федеральный округ, являет-
ся частью Поволжского эко-
номического района. Столи-
ца - город Казань.  Татарс-
тан расположен в центре Ев-
ропейской части России на
Восточно-Европейской рав-
нине, в месте слияния двух
рек - Волги и Камы. Казань
находится к востоку от
Москвы на расстоянии 800
км (по автомобильным до-
рогам) / 720 км (по прямой).
Численность населения рес-
публики по данным Росста-
та составляет 4 004 809 че-
ловек (2022 г.).  Татарстан -
передовой и экономически
успешный регион России.
Многие инновационные про-
екты проходят свою апро-
бацию именно здесь, что де-
лает жизнь в Татарстане
комфортной и современной.
Природа Татарстана пора-
жает с первых минут - за-
ливные луга, просторы ре-
ки Волги и крутые берега
Камы, гора Чатыр-Тау и гус-
тые леса. Недра республи-
ки богаты крупными нефтя-
ными месторождениями, что
обеспечивает высокий уро-
вень жизни в регионе. Та-
тарстан - это один из самых
туристически привлека -
тельных регионов; ежегодно
Казань, Великий Болгар и
остров-град Свияжск посе-
щают сотни тысяч туристов.
Республика считается мес-
том, где сплелись воедино
культуры Востока и Запада
- исламская и христианская.
ИСТОРИЯ
История человеческих по-

селений на этой территории
восходит к VIII веку до н. э.
Позднее на той же терри-
тории существовало средне-
вековое государство волж-
ских булгар. В XIII веке Бул-
гария была завоевана мон-
голами и, после раздела им-
перии Чингисхана, включе-
на в Улус Джучи (Золотую
Орду). В начале XV века хан
Улу-Мухаммед объявил о
создании Казанского ханст-
ва после распада Золотой
Орды. Новое государство
стало самостоятельно стро-
ить отношения с другими
странами, в том числе с
Московским государством.
В середине XVI века, во вре-

мя правления Ивана IV Гроз-
ного, в 1552 году Казань
была завоевана Москвой и
включена в состав Русско-
го государства. В составе
России был образован Ка-
занский уезд, а после ре-
формы Петра I - Казанская
губерния. Территория не
имела самоуправления: гла-
вой губернии был губерна-
тор, назначавшийся непо-
средственно Императором.
После революции, по ини-
циативе В. И. Ленина, 27
мая 1920 года был подпи-
сан декрет об образовании
Татарской АССР на терри-
ториях части Казанской и
Уфимской губернии в сос-
таве РСФСР. С 30 августа
1990 года официальное наз-
вание республики - Татар-
ская Советская Социалисти-
ческая Республика (равно
как и Республика Татар-
стан), а с 7 февраля 1992
года - Республика Татарстан
(Татарстан). 21 апреля 1992
года переименование было
утверждено.
ЭКОНОМИКА
Татарстан - один из наи-

более развитых в экономи-
ческом отношении регионов
России. Республика распо-
ложена в центре крупного
индустриального района Рос-
сийской Федерации, на пе-
ресечении важнейших ма-

гистралей, соединяющих вос-
ток и запад, север и юг
страны. Республика Татар-
стан обладает значительным

экономическим потенциа-
лом и развитым человечес-
ким капиталом. Конкурент-
ными преимуществами Та-
тарстана являются выгодное
географическое положение,
богатые природные ре -
сурсы, высококвалифициро-
ванные трудовые ресурсы,
мощный промышленный и
научный комплекс, развитая
транспортная инфраструкту-
ра. Промышленный профиль
Республики Татарстан опре-
деляют нефтегазохимичес-
кий комплекс, крупные ма-
шиностроительные предпри-
ятия, производящие конку-
рентоспособную продукцию,
а также развитое электро-
и радиоприборостроение.
Татарстан - это регион
высокоинтенсивного сель-
скохозяйственного произ-
водства .  В республике
сформирована эффективная
инвестиционная инфраструк-
тура. Активно развивается
особая экономическая зо-
на промышленно-производ-
ственного типа "Алабуга",
где разместилось 57 рези-
дентов, из них 33 предпри-
ятия ведут промышленно-
производственную деятель-
ность по выпуску конкурен-
тоспособной продукции.  В
стадии интенсивного разви-
тия находятся уникальный
проект нового города и осо-

бая экономическая зона
(ОЭЗ)технико-внедренчес-
кого типа "Иннополис". Ре-
зидентами ОЭЗ "Иннополис"
являются 84 компании, осу-
ществляют свою деятель-
ность 13 компаний-партне-
ров. В республике функци-
онирует пять территорий
опережающего социально-
экономического развития
(ТОСЭР).  В Татарстане ак-
тивно развивается инфра-
структуры малого и средне-
го предпринимательства.
ДОСТО-

ПРИМЕЧАТЕЛЬНОСТИ
Музей истории государст-

венности татарского наро-
да и Республики Татарстан
- структурное подразделе-
ние Музея-заповедника "Ка-
занский Кремль", распола-
гается в здании бывшей
Дворцовой церкви, в самой
древней части Казанского
Кремля. Музей посвящен
истории становления госу-
дарственности, этногенезу,
религии и традициям татар-
ского народа. Экспозиция

музея охватывает период
более 2000 лет и знакомит
с предметами материальной
и духовной культуры татар
и их предков. В экспозиции
представлены реконструк-
ция трона казанских ханов,
чешская монета X века, од-
но из многочисленных сви-
детельств тысячелетней ис-
тории Казани, образцы пи-

сьменности татар XVI века,
выполненные арабской гра-
фикой, и другие уникальные
экспонаты.
Музей исламской культуры

- структурное подразделе-
ние Музея-заповедника "Ка-
занский Кремль", находится
на цокольном этаже мечети
Кул Шариф. Музей дает об-
щие представления об исла-
ме как о мировой религии,
знакомит с ролью ислама в
истории и культуре татар-
ского народа, отражает спе-
цифику восприятия и вклад
татар в общую культуру ис-
лама, особенности мусуль-
манских традиций у народов
Поволжья. В экспозиции му-
зея представлены тюрко-
язычные рукописные и пе-
чатные издания, керамичес-
кие изделия и изразцы пе-
риода Золотой Орды, макет
мечети Нур-Али, располагав-
шейся в Кремле в XIV-XV ве-
ках, миниатюрный Коран с
коранницей XIX века и мно-
гое другое. В музее также
установлен интерактивный

экспонат "Листающийся Ко-
ран", который позволяет ус-
лышать популярные суры в
исполнении знаменитых чте-
цов, познакомиться ориги-
нальным арабским текстом
и переводом Священного Пи-
сания.
Национальный парк "Ниж-

няя Кама" - площадью более
26000 гектаров, был образо-
ван в 1991 году на землях
Тукаевского и Елабужского
районов. Заповедник охраня-
ет природу в долине Камы,
помимо этой полноводной ре-
ки по территории протекают
ее более мелкие притоки:
Криуша, Шильна, Тойма, Та-
найка. Акватории богаты
рыбой, а прибрежные леса
и луга - животными и птица-
ми.
Куйбышевское водохрани-

лище - самый большой и
старый искусственный водо-
ем Татарстана. "Куйбышев-
ское море" охватывает нес-
кольких субъектов Россий-
ской Федерации, 50% аква-
тории находится в границах
Татарстан. На берегах во-
доема стоят такие крупные
татарские города, как Зе-
ленодольск и столица рес-
публики - Казань. По бере-
гам тянутся гряды гор-хол-
мов, с которых удобно наб-
людать за водной гладью,
речными птицами и прохо-
дящими кораблями.
НОВОСТИ РЕГИОНА
На площадке ОЭЗ "Алабу-

га" состоялся запуск процес-
са серийного производства
автомобилей "Аурус Комен-
дант". Это первый россий-
ский внедорожник класса
люкс, который будет полно-
стью выпускаться в Татар-
стане из комплектующих, бо-
льшая часть которых постав-
ляется российскими произ-
водителями. Менее, чем за
полтора года после начала
работы завода в Елабуге, уже
выводится в производство
вторая, абсолютно новая мо-
дель "Аурус". За непродолжи-
тельное время удалось запус-
тить в работу все технологи-
ческие и производственные
процессы, необходимые для
сборки первого отечествен-
ного люкс-внедорожника.

Великий Болгар - это едва ли не единственное место, где сохрани-
лись постройки времен Золотой Орды. Благодаря своему расположе-
нию, город не утратил своей значимости в то время, когда Волжскую
Булгарию, (а именно это государство располагалось на территории
нынешнего Татарстана в X-XIII веках) захватили татаро-монголы.  Бол-
гар к тому времени был важным торговым узлом на Великом шелко-
вом пути.  Упадок Болгара связан с действиями русских войск, кото-
рые разрушили город в 1431 году во время похода на волжских бул-
гар. Затем, во времена Российской Империи, неподалеку был осно-
ван уездный город Спасск, а на самом городище возникла монашес-
кая обитель. Многие памятники дошли до наших дней, и сегодня то,
что осталось от древнего Болгара, имеет статус музея-заповедника.
Ну а официально Болгаром называется тот самый бывший Спасск,
который в советское время носил имя Куйбышев

Казанский Кремль - древнейшая часть Казани, представляющая собой комплекс архитектурных, истори-
ческих и археологических памятников, раскрывающих многовековую историю города. На сегодняшний
день Казанский Кремль является одним из самых популярных туристических объектов России, который
ежегодно посещают более 3 миллионов человек. В 2000 году XXIV сессией Комитета Всемирного природ-
ного и культурного наследия ЮНЕСКО было принято решение "О включении историко-архитектурного
комплекса Казанского Кремля в Список Всемирного наследия"

Живописная гора Чатыр-Тау, или Шатер-гора - самая высокая точка
республики. Удивительная вершина-останец находится в нескольких
километрах от города Азнакаево. Высота этой возвышенности превы-
шает 320 метров. Склоны и окрестности горы входят в состав однои-
менного заказника. У подножия обитают различные виды диких грызу-
нов. В XVII веке в Чатыр-Тау добывали медную руду, в 1772 году из-
вестный путешественник и ученый Петр Симон Паллас описал гору и
посетил один из рудников. Сегодня на вершине насчитывается 57
штолен и множество провалов и воронок, оставшихся от шахт
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Пятница, 2 декабря

Воскресенье, 4 декабря

05.10 Телеканал "Доброе утро. Суббота" (0+) 08.00 "Умницы и
умники" (12+) 08.45 "Слово пастыря" (0+) 09.00 Новости (с
субтитрами) 09.15 Премьера. "ПроУют" (0+) 10.05 Премьера.
"Поехали!" (12+) 11.00 Новости (с субтитрами) 11.15 Премье-
ра. "Бог войны. История русской артиллерии" (12+) 12.45 "Юли-
ан Семёнов. "Он слишком много знал..." (12+) 13.35 По бес-
тселлерам Юлиана Семенова. Василий Лановой, Георгий Юма-
тов в фильме "Петровка, 38" (12+) 15.20 Фильм "Огарева, 6"
(12+) 17.00 Вечерние новости (с субтитрами) 17.20 Премье-
ра. "Снова вместе. Ледниковый период" (0+) 20.00 "Время"
20.35 "Клуб Веселых и Находчивых". Кубок мэра Москвы (16+)
22.15 Комедия "Лёгок на помине" (12+) 23.40 "Великие динас-
тии. Строгановы" (12+) 00.40 "Моя родословная" (12+) 01.20
"Наедине со всеми" (16+) 02.10 Фильм "Скиф" (18+) 03.00
"Время" 03.35 "Скиф" (18+) 04.35 Фильм "Петровка, 38" (12+)

08.00 Новости (с субтитрами) 08.20 Премьера. "Ан-
тиФейк" (16+) 08.55 "Жить здорово!" (16+) 09.45 Ин-
формационный канал (16+) 11.00 Новости (с субтит-
рами) 11.15 Информационный канал (16+) 14.00 Но-
вости (с субтитрами) 14.15 Информационный канал
(16+) 17.00 Вечерние новости (с субтитрами) 17.40
"Человек и закон" с Алексеем Пимановым (16+) 18.40
"Поле чудес" (16+) 20.00 "Время" 20.45 Премьера.
"Баста. Концерт в Лужниках" (12+) 22.30 Впервые
на телевидении. "Чужая" (18+) 00.20 Фильм "Пасса-
жирка" (16+) 01.55 "Поле чудес" (16+) 03.00 "Время"
03.45 Фильм "Парень с нашего кладбища" (16+)

05.00 Новости 05.10 "Петровка, 38" (12+) 06.15 "Играй, гар-
монь любимая!" (12+) 06.50 "Часовой" (12+) 07.20 "Здоровье"
(16+) 08.20 "Мечталлион". Национальная Лотерея (12+) 08.40
"Непутевые заметки" с Дм. Крыловым (12+) 09.00 Новости 09.15
Жанна Бадоева в проекте-путешествии "Жизнь других" (12+)
10.05 Премьера. "Повара на колесах" (12+) 11.00 Новости 11.20
К 85-летию Эдуарда Артемьева. "Обыкновенный гений" (12+)
12.30 Фильм "Опасные гастроли" (12+) 14.15 "Горячий лед". Фи-
гурное катание. Чемпионат России по прыжкам. Трансляция из
Санкт-Петербурга (0+) 17.05 "Романовы" (12+) 18.10 Премье-
ра. "Поем на кухне всей страной" (12+) 20.00 "Время" 21.35
"Что? Где? Когда?". Зимняя серия игр (16+) 22.45 "Горячий лед".
Фигурное катание. Чемпионат России по прыжкам (0+) 00.15
"Моя родословная" (12+) 01.00 "Наедине со всеми" (16+) 02.05
"Обыкновенный гений" (12+) 03.00 "Время"

1 КАНАЛ

Суббота, 3 декабря

Понедельник, 5 декабря

Вторник, 6 декабря

Среда, 7 декабря

Четверг, 8 декабря

08.00 Новости (с субтитрами) 08.20 Премьера. "Анти-
Фейк" (16+) 08.55 "Жить здорово!" (16+) 09.45 Инфор-
мационный канал (16+) 11.00 Новости (с субтитрами)
11.15 Информационный канал (16+) 14.00 Новости (с
субтитрами) 14.15 Информационный канал (16+) 15.00
"Мужское / Женское" (16+) 15.50 Информационный
канал (16+) 17.00 Вечерние новости (с субтитрами)
17.20 Информационный канал (16+) 20.00 "Время" 20.45
Памяти Сергея Пускепалиса. Премьера. "Шифр". Нов-
ые серии (16+) 21.45 "Большая игра" (16+) 22.45 Ин-
формационный канал (16+) 00.20 "Мужское/Женское"
(16+) 01.05 "На самом деле" (16+) 01.55 "Пусть гово-
рят" (16+) 03.00 "Время" 03.45 "Шифр". Новые серии
(16+) 04.35 Телеканал "Доброе утро" (0+)

08.00 Новости (с субтитрами) 08.20 Премьера. "Анти-
Фейк" (16+) 08.55 "Жить здорово!" (16+) 09.45 Инфор-
мационный канал (16+) 11.00 Новости (с субтитрами)
11.15 Информационный канал (16+) 14.00 Новости (с
субтитрами) 14.15 Информационный канал (16+) 15.00
"Мужское / Женское" (16+) 15.50 Информационный
канал (16+) 17.00 Вечерние новости (с субтитрами)
17.20 Информационный канал (16+) 20.00 "Время" 20.45
Премьера. "Шифр". Новые серии (16+) 21.45 "Большая
игра" (16+) 22.45 Информационный канал (16+) 00.20
"Мужское/Женское" (16+) 01.05 "На самом деле" (16+)
01.55 "Пусть говорят" (16+) 03.00 "Время" 03.45 "Шифр".
Новые серии (16+) 04.35 Телеканал "Доброе утро" (0+)

08.00 Новости (с субтитрами) 08.20 Премьера. "Анти-
Фейк" (16+) 08.55 "Жить здорово!" (16+) 09.45 Инфор-
мационный канал (16+) 11.00 Новости (с субтитрами)
11.15 Информационный канал (16+) 14.00 Новости (с
субтитрами) 14.15 Информационный канал (16+) 15.00
"Мужское / Женское" (16+) 15.50 Информационный
канал (16+) 17.00 Вечерние новости (с субтитрами)
17.20 Информационный канал (16+) 20.00 "Время" 20.45
Премьера. "Шифр". Новые серии (16+) 21.45 "Большая
игра" (16+) 22.45 Информационный канал (16+) 00.20
"Мужское/Женское" (16+) 01.05 "На самом деле" (16+)
01.55 "Пусть говорят" (16+) 03.00 "Время" 03.45 "Шифр".
Новые серии (16+) 04.35 Телеканал "Доброе утро" (0+)

08.00 Новости (с субтитрами) 08.20 Премьера. "Анти-
Фейк" (16+) 08.55 "Жить здорово!" (16+) 09.45 Инфор-
мационный канал (16+) 11.00 Новости (с субтитрами)
11.15 Информационный канал (16+) 14.00 Новости (с
субтитрами) 14.15 Информационный канал (16+) 15.00
"Мужское / Женское" (16+) 15.50 Информационный
канал (16+) 17.00 Вечерние новости (с субтитрами)
17.20 Информационный канал (16+) 20.00 "Время" 20.45
Премьера. "Шифр". Новые серии (16+) 21.45 "Большая
игра" (16+) 22.45 Информационный канал (16+) 00.20
"Мужское/Женское" (16+) 01.05 "На самом деле" (16+)
01.55 "Пусть говорят" (16+) 03.00 "Время" 03.45 "Шифр".
Новые серии (16+) 04.35 Телеканал "Доброе утро" (0+)

Пятница, 2 декабря

Воскресенье, 4 декабря

05.25 Сериал "Улицы Разбитых Фонарей-11". "Сорняк Жизни",
"Старшая Сестра" 07.00 "Сегодня" 07.20 "Кто В Доме Хозяин?" 08.00
"Смотр" 08.30 "Едим Дома" 09.00 "Сегодня" 09.20 "Медицинские
Тайны" 09.35 "Поедем, Поедим!" 10.25 "Главная Дорога" 10.55 "Жи-
вая Еда С Сергеем Малозёмовым" 11.45 "Квартирный Вопрос"
12.40 "Секрет На Миллион" Елена Кондулайнен 14.15 "Своя Игра"
15.00 "Сегодня" 15.20 "Чп. Расследование" 16.00 "Следствие Вели..."
19.20 "Ты Не Поверишь!" 20.10 Игорь Лифанов, Роман Курцын,
Олег Андреев, Александр Кудренко В Остросюжетном Сериале
"Пять Минут Тишины. Симбирские Морозы" 7-8-Я С. 21.55 "Меж-
дународная Пилорама" С Тиграном Кеосаяном 22.30 Премьера.
Сериал "Динозавр - 3" 5-6-Я С. 00.10 "Квартирник Нтв У Маргу-
лиса" Ваня Дмитриенко 01.15 Сериал "Зверобой - 3" 12-14-Я С.
03.30 "Физруки. Будущее За Настоящим" 04.10 Сериал "Улицы Раз-
битых Фонарей-11. "Ошибка Химика", "Сорок Восемь Часов"

05.45 "Центральное Телевидение" С Вадимом Такменёвым 07.00
"Сегодня" 07.20 "У Нас Выигрывают!" Лотерейное Шоу 09.00 "Се-
годня" 09.20 "Медицинские Тайны" 09.30 "Чп. Расследование" 10.05
"Первая Передача" 10.35 "Чудо Техники" 11.25 "Дачный Ответ" 12.25
"Нашпотребнадзор" 13.20 "Однажды..." 14.10 "Своя Игра" 15.00
"Сегодня" 15.20 "Следствие Вели..." 17.00 "Новые Русские Сенса-
ции" 18.00 "Итоги Недели" С Ирадой Зейналовой 19.20 Премье-
ра. "Суперстар! Возвращение" 21.50 "Звёзды Сошлись" 23.05 Пре-
мьера. Андрей Смирнов, Александр Панкратов-Чёрный, Евге-
ний Миллер, Анна Абрамович В Детективном Сериале "Дино-
завр - 3" 7-8-Я С. 00.45 Дмитрий Ульянов, Юлия Мельникова,
Юлия Шарикова, Эвклид Кюрдзидис В Остросюжетном Сериа-
ле "Зверобой - 3" 15-18-Я С. 03.45 Александр Половцев, Михаил
Трухин, Георгий Штиль, Евгений Дятлов В Детективном Сериале
"Улицы Разбитых Фонарей-11". "Приходящая Сестра", "Курочка
Рябова" (Заключит.)

НТВ-МИР

Суббота, 3 декабря

Понедельник, 5 декабря

Среда, 7 декабря

Четверг, 8 декабря

05.20 "И Снова Здравствуйте!" 05.40 "Утро. Самое Лучшее" 07.00
"Сегодня" 07.20 "Кремлёвские Дети". "Дети Бухарина. Потерянные
И Обретённые" 08.10 Олег Штефанко, Анна Большова, Алексей
Булдаков, Александр Цуркан В Остросюжетном Сериале "Лес-
ник". "Пистолет" (Начало) 09.00 "Сегодня" 09.35 Сериал. "Лесник".
"Пистолет" (Продолжение), "Виновник" 12.00 "Сегодня" 12.30 "Чрез-
вычайное Происшествие" 13.00 "Место Встречи" 15.00 "Сегодня"
15.50 "За Гранью" 16.55 "Днк" 18.00 "Сегодня" 19.00 Премьера.
Гоша Куценко, Екатерина Волкова, Александр Тютин, Пётр Ба-
ранчеев В Сериале "Скорая Помощь-5" 11-Я С., 12-Я С. 20.45 Мак-
сим Дахненко, Эдуард Флёров, Заза Чантурия, Георгий Болонев
В Детективном Сериале "Адмиралы Района" 11-Я С., 12-Я С. 22.30
"Основано На Реальных Событиях". "Подвиг Разведчика" 1-Я С.
23.20 "Сегодня" 23.30 Сериал "Зверобой-3" 19-Я С., 20-Я С., 21-Я С.
01.50 Сериал "Мент В Законе-5". "Автоматчики" 1-Я Ч., 2-Я Ч. 03.25
"За Гранью" 04.15 "Днк"

05.10 "Главная Дорога" 05.40 "Утро. Самое Лучшее" 07.00 "Сегод-
ня" 07.20 "Кремлёвские Жёны". "Мария Будённая. Любовь На-
родного Героя" 08.10 Олег Штефанко, Анна Большова, Алексей
Булдаков, Александр Цуркан В Остросюжетном Сериале "Лес-
ник". "Принц" (Начало) 09.00 "Сегодня" 09.35 Сериал. "Лесник".
"Принц" (Продолжение), "Вражда" 12.00 "Сегодня" 12.30 "Чрезвы-
чайное Происшествие" 13.00 "Место Встречи" 15.00 "Сегодня" 15.50
"За Гранью" 16.55 "Днк" 18.00 "Сегодня" 19.00 Премьера. Гоша
Куценко, Екатерина Волкова, Александр Тютин, Пётр Баранчеев
В Сериале "Скорая Помощь-5" 13-Я С., 14-Я С. 20.45 Сериал
"Адмиралы Района" 13-Я С., 14-Я С. 22.25 "Основано На Реальных
Событиях". "Подвиг Разведчика" 2-Я С. 23.15 "Сегодня" 23.25 Пре-
мьера. "Англия - Россия. Коварство Без Любви". "Битва За Тре-
тий Мир" 00.20 Сериал "Зверобой-3" 22-Я С., 23-Я С. 01.50 Сери-
ал "Мент В Законе-5". "Автоматчики" 3-Я Ч., 4-Я Ч. 03.25 "За Гра-
нью" 04.15 "Днк"

05.10 "Александр Журбин. Мелодии На Память" 05.40 "Утро. Самое
Лучшее" 07.00 "Сегодня" 07.20 "Кремлёвская Кухня". "Казённое Здо-
ровье" 08.10 Олег Штефанко, Анна Большова, Алексей Булдаков,
Александр Цуркан В Остросюжетном Сериале "Лесник". "Сосед"
(Начало) 09.00 "Сегодня" 09.35 Сериал. "Лесник". "Сосед" (Продол-
жение) 12.00 "Сегодня" 12.30 "Чрезвычайное Происшествие" 13.00
"Место Встречи" 15.00 "Сегодня" 15.50 "За Гранью" 16.55 "Днк" 18.00
"Сегодня" 19.00 Премьера. Гоша Куценко, Екатерина Волкова, Алек-
сандр Тютин, Пётр Баранчеев В Сериале "Скорая Помощь-5" 15-Я
С., 16-Я С. 20.45 Сериал "Адмиралы Района" 15-Я С., 16-Я С. (Зак-
лючительная) 22.30 "Основано На Реальных Событиях". "Подвиг Раз-
ведчика" 3-Я С. 23.20 "Сегодня" 23.30 Премьера. "Англия - Россия.
Коварство Без Любви". "Сепаратизм С Британским Акцентом" (Зак-
лючительная) 00.25 Сериал "Зверобой-3" 24-Я С., 25-Я С. 01.55 Се-
риал "Мент В Законе-5". "Жизнь За Жизнь" 1-Я Ч., 2-Я Ч. 03.30 "За
Гранью" 04.20 "Днк"

05.15 "Первая Передача" 05.40 "Утро. Самое Лучшее" 07.00 "Сегодня"
07.20 "Кремлёвские Похороны". "Сергей Киров" 08.10 Олег Штефанко,
Анна Большова, Алексей Булдаков, Александр Цуркан В Остросюжетном
Сериале "Лесник". "Защитница" (Начало) 09.00 "Сегодня" 09.35 Сериал.
"Лесник". "Защитница" (Продолжение) 12.00 "Сегодня" 12.30 "Чрезвычай-
ное Происшествие" 13.00 "Место Встречи" 15.00 "Сегодня" 15.50 "За
Гранью" 16.55 "Днк" 18.00 "Сегодня" 19.00 Премьера. Гоша Куценко, Ека-
терина Волкова, Александр Тютин, Пётр Баранчеев В Сериале "Скорая
Помощь-5" 17-Я С., 18-Я С., 19-Я С., 20-Я С. (Заключительная) 22.35 "Ос-
новано На Реальных Событиях". "Подвиг Разведчика" 4-Я С. 23.20 "Сегод-
ня" 23.30 "Поздняков" 23.50 Дмитрий Ульянов, Юлия Мельникова, Юлия
Шарикова, Эвклид Кюрдзидис В Остросюжетном Сериале "Зверобой-3"
26-Я С., 27-Я С., 28-Я С. 02.05 Сергей Плотников, Антон Сёмкин, Сергей
Пиотровский, Михаил Бабичев В Остросюжетном Сериале "Мент В За-
коне-5". "Жизнь За Жизнь" 3-Я Ч., 4-Я Ч. 03.40 "За Гранью" 04.30 "Днк"

Вторник, 6 декабря

05.20 "И Снова Здравствуйте!" 05.40 "Утро. Самое Лучшее" 07.00
"Сегодня" 07.20 "Мои Университеты. Будущее За Настоящим" 08.10
"Следствие Вели..." 09.00 "Сегодня" 09.35 "Следствие Вели..." 10.20
"Страшная Химия" Научные Расследования Сергея Малозёмова
11.10 "Дедсад" 12.00 "Сегодня" 12.30 "Чрезвычайное Происшест-
вие" 13.00 "Место Встречи" 15.00 "Сегодня" 15.50 "Днк" 16.55 "Жди
Меня" 18.00 "Сегодня" 19.00 Премьера. Гоша Куценко, Екатерина
Волкова, Александр Тютин, Пётр Баранчеев В Сериале "Скорая
Помощь - 5" 9-10-Я С. 20.45 Максим Дахненко, Эдуард Флёров,
Заза Чантурия, Георгий Болонев В Детективном Сериале "Адми-
ралы Района" 9-10-Я С. 22.30 "Своя Правда" С Романом Бабая-
ном 00.05 "Захар Прилепин. Уроки Русского" 00.30 Дмитрий Улья-
нов, Юлия Мельникова, Юлия Шарикова, Эвклид Кюрдзидис В
Остросюжетном Сериале "Зверобой - 3" 9-11-Я С. 02.45 "Мы И
Наука. Наука И Мы" 03.50 Александр Половцев, Михаил Трухин,
Георгий Штиль, Евгений Дятлов В Детективном Сериале "Улицы
Разбитых Фонарей-11". "Красный Стрелок", "Дни Достоевского"

Íåîáû÷íûå ðåöåïòû
äîìàøíèõ êîíñåðâîâ
КОПЧЕНЫЕ ГРИБЫ
Шеф-повар ресторана "Конь-Огонь" в

городе Жигулевск в Самарской облас-
ти Юрий Лабужский рекомендует за-
консервировать копченые грибы. За-
куска идеально сочетается с от-
варным картофелем или бурым рисом.
Способ приготовления подходит тем,
у кого есть коптильня.
Продукты: Любые лесные грибы;

соль и черный перец; 100 мл расти-
тельного масла; специи по вкусу; чис-
тая вода.
Способ приготовления: Грибы

нужно вымыть, залить растительным
маслом, добавить соль, перец и из-
мельченные травы. Дно коптильни
выложить опилками, разместить свер-
ху грибы и коптить 40 минут горячим
дымом. Затем разложить грибы по
банкам, залить маринадом и закатать
крышками. Точно также Юрий Лабуж-
ский рекомендует заготавливать бак-
лажаны, болгарский перец и другие
овощи. Банки для консервов он сове-
тует стерилизовать в микроволновой
печке.

Анекдоты
Всем друзья привозят из дальних

поездок магнитики, но мне больше
всего нравится магнит, который мне
привезли из Ижевска.
Ничего, что на нем нет никакого ри-

сунка, зато он мощный и стоит на
счетчике горячей воды.


Не парься из-за фигни, береги силы

на апокалипсис.


Только в "чёрную пятницу" вы мо-
жете купить два ненужных товара по
цене одного.


- Да знаю я вам. Вам всего лишь

сделали комплимент, а вы уже на-
фантазировали белое платье, кучу де-
тей, совместную старость и стакан
воды.

- Да? А я вот что тебе скажу. Вче-
ра он в разговоре упомянул женское
имя, свою старую знакомую. А я
мысленно их застукала, убила, трупы
спрятала, потом всё-таки пришла в
полицию с повинной, отсидела 10 лет
и вышла. Что ты знаешь о женских
фантазиях!


- Петрович, с Днём взятия Басти-

лии тебя!
- Ну, спасибо! А я уж думал, никто

так и не поздравит.


Незнакомая девушка ошибается но-
мером и попадает пять раз подряд
на мой мобильник, на шестой раз она
сказала:

- Ты меня уже достал, козел!


Переписка на сайте знакомств:
- "Превет ты мне нравится если

нипротив можим встретитца".
- "1000 рублей час".
- "Че прастетутка штоли?"
- "Репетитор по русскому языку".


- Слушай, а когда отменили кре-

постное право?
- В шестьдесят первом.
- Тогда же Гагарин в космос поле-

тел.
- Ну, видимо, в честь этого и отме-

нили.
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Öåðêîâü ìîëèòñÿ îá óñòàíîâëåíèè
ïðî÷íîãî è ñïðàâåäëèâîãî ìèðà

6 декабря, в день памяти святителя Николая Чудо-
творца, Подворье Патриарха Московского и всея Руси
в Софии отмечает свой престольный праздник. Божест-
венную литургию в праздничный день совершат иерар-
хи двух Поместных Церквей - председатель Отдела внеш-
них церковных связей Московского Патриархата мит-
рополит Волоколамский Антоний и митрополит Ловчан-
ский Гавриил.

Â Äàìàñêå ïðîøëà âñòðå÷à
Ãëàâû Ìåëüêèòñêîé Öåðêâè
ñ ïðåäñòàâèòåëåì ÐÏÖ

26 ноября Патриарх Мелькитской Греко-Католической
Церкви Юсеф I Абси принял в своей резиденции в исто-
рическом центре столицы Сирии представителя Патриар-
ха Московского и всея Руси при Патриархе Великой Анти-
охии и всего Востока архимандрита Филиппа (Васильце-
ва).
В ходе братской беседы обсуждались вопросы сотруд-

ничества Мелькитской Патриархии Дамаска и Представи-
тельства Русской Православной Церкви. В частности, ар-
химандрит Филипп рассказал Его Блаженству о посеще-
нии пекарни Мелькитской Церкви в городе Мааруне, со-
общил сайт Патриархия.ру.
Патриарх Юзеф I Абси показал гостю свою резиденцию

и рассказал об истории Мелькитской Патриархии Дамас-
ка, сообщает сайт Представительства Русской Право-
славной Церкви. В тот же день архимандрит Филипп по-
сетил в столице Сирии Богословский факультет при Мель-
китской Патриархии.

Владимир Легойда

Председатель Синодального отде-
ла по взаимоотношениям Церкви с
обществом и СМИ В.Р. Легойда,
выступая в эфире радио "Комсомо-
льская правда", ответил на ряд ак-
туальных вопросов, касающихся
давления на каноническую Украин-
скую Православную Церковь, пози-
ции Церкви в связи с событиями
на Украине, а также о некоторых
процессах в межправославных от-
ношениях и внутрироссийском ме-
дийном пространстве, передал Пат-
риархия.ru.
Говоря об обысках в храмах и в

домах священнослужителей Украин-
ской Православной Церкви, иных на-
падках на православных верующих-
прихожан канонической Церкви, В.Р.
Легойда отметил, что украинские
власти очень активно разыгрывают
"религиозную карту", переводя ре-
лигиозные вопросы в общественно-
политическое поле и используя их в
качестве инструмента.

"Некоторое время назад давление
на каноническую Церковь украин-
ская власть перенесла на местный
уровень - все давление, включая
захваты храмов, происходило в ос-
новном в регионах. То же, что про-
исходит сейчас - это возвращение
темы наступления на Церковь в об-
щегосударственную повестку Укра-
ины", - отметил он.
По словам В.Р. Легойды, сегодня

Русская Православная Церковь -
единственный мост, объединяющий
верующих России и Украины. "И хо-

тя в текущих условиях непросто го-
ворить о чувстве единства и общ-
ности, Церковь молится не только
об установлении прочного и спра-
ведливого мира, но и сохранении
этого чувства".
Представитель Церкви отметил,

что в условиях широкомасштабно-
го конфликта официальная позиция
Украинской Церкви вынужденным
образом формируется с учетом ко-
лоссального давления на нее. "Все
ее шаги - попытки канонической
Церкви сохраниться, находясь под
этим давлением. С нашей же сто-
роны выступать с резкими заявле-
ниями в таких условиях означало
бы воспринимать ситуацию не та-
кой, какая она есть", - подчеркнул
В.Р. Легойда.
Отвечая на вопрос о позиции Рус-

ской Православной Церкви касате-
льно специальной военной операции,
глава Синодального отдела по взаи-
моотношениям Церкви с обществом
и СМИ подчеркнул, что Русская
Церковь, как и Президент страны,
как и многие другие общественно-
политические силы государства,
воспринимает происходящее как
трагедию, которая, впрочем, раз-
разилась еще до начала спецопе-
рации. "Для многих людей, ставших
нашими гражданами, она длилась го-
дами", - добавил он.
По словам В.Р. Легойды, Церковь

не остается безучастной и молится
об установлении справедливого ми-
ра. Основным же направлением

церковного служения в настоящее
время является гуманитарная дея-
тельность: помощь беженцам, пост-
радавшим мирным жителям, ра-
неным. Отметил он и священнослу-
жителей, оказывающих духовную
помощь бойцам на передовой: "На
войне может произойти расчелове-
чивание, и священник - тот, кто этот
процесс может остановить. Здесь
роль Церкви неоценима".
Возвращаясь к теме давления на

Русскую Церковь, В.Р. Легойда так-
же ответил на вопрос о действиях
Александрийского Патриархата, от-
казе Александрийской Церкви от
поминовения за богослужениями
имени Святейшего Патриарха Мос-
ковского и всея Руси Кирилла, а
также о принятии Синодом этой
Церкви решения о "лишении сана"
митрополита Клинского Леонида,
Патриаршего экзарха Африки.

"Никакого значения для Русской
Церкви решение Александрийской
Церкви о "лишении сана" митропо-
лита Клинского не имеет. Логика тут
понятна: Александрийский Патриарх
воспринимает Африку как свою тер-
риторию. Хотя никакого общепра-
вославного решения об этом не
было. Этот тот путь, на который, к
сожалению, встал Константинополь
в связи с украинским церковным
вопросом. Это сегодня делают и
Предстоятели некоторых других По-
местных Церквей, что усложняет
жизнь внутри большой православ-
ной семьи", - заявил В.Р. Легойда.

В ходе беседы также обсуждал-
ся отказ Министерства культуры РФ
в выдаче прокатного удостоверения
сериалу "Монастырь". Отвечая на
вопрос ведущих, глава Синодально-
го отдела отметил, что Церковь
выступает против представления в
медийном пространстве своего ис-
каженного образа, а сериал рису-
ет именно такой образ. "После проч-
тения сценария мы сказали, что не
готовы в таком виде проект под-
держать. Но со стороны съемочной
группы готовности продолжать диа-
лог не последовало", - сообщил
представитель Церкви.
Легойда подчеркнул, что Церковь

поддерживает свободу творчества,
однако не может оказывать поддер-
жку тому, что искажает ее образ.
По его словам, Русская Православ-
ная Церковь имеет большой опыт в
консультировании фильмов и всег-
да открыта для взаимодействия с
создателями кинокартин по вопро-
сам сценарной адаптации. В насто-
ящий момент Церковь продолжает
находиться в тесном диалоге с Ми-
нистерством культуры в том числе
по вопросу сериала "Монастырь",
заключил глава Синодального отде-
ла по взаимоотношениям Церкви с
обществом и СМИ.

Митрополит Ловчанский Гавриил и председатель Отдела
внешних церковных связей Московского Патриархата
митрополит Волоколамский Антоний

×òî ìîæíî è íåëüçÿ â Ðîæäåñòâåíñêèé ïîñò?
У людей, которые только

начинают свою жизнь в Цер-
кви, как правило, возникает
много вопросов о правилах и
традициях Рождественского
поста. Православный журнал
"Фома" постарался собрать
самые типичные вопросы и
задал их протоиерею Алек-
сею Митюшину, настоятелю
храма Живоначальной Троицы
в Косино. Вот что рассказал
протоиерей.
Рождественский пост ну-

жен нам для того, чтобы
приготовить свою душу к
встрече великого праздника
- Рождества Христова. В
православной церкви два
события отмечаются осо-
бенным образом: это Вос-
кресение Христово и Рож-
дество Христово. Рождество
Христово люди ждали много
веков, чтобы с рождением
Господа избавиться от влас-
ти дьявола над собой. Ра-
дость этого рождения Спа-
сителя в мире мы продол-
жаем праздновать до сих
пор. Поэтому христиане при-
готавливают себя к этому
событию заранее, постом.
До Рождественского поста

христиане не постятся более
трех месяцев (после Успен-
ского поста). Мы расслабля-
емся духовно и телесно, а пе-
ред Рождеством наступает
время внутренне собраться.
Рождественский пост нужен,
чтобы достойно, по-христиан-
ски встретить великой пра-
здник Рождества. Принести
Богу благодарность.
Как соблюдать Рождест-

венский пост?
Рождественский пост не

такой строгий и сложный,
его называют рыбным. Мир-
ская традиция соблюдения
поста легче, чем монастыр-
ская. Миряне в этот пост
могут есть рыбу во все дни,

кроме среды и пятницы.
Как держать Рождест-

венский пост мирянам?

Нужно сказать, что в тра-
диции Русской Православной
Церкви мирянам следует под-
ражать монахам в их воздер-
жании. Кто имеет силы, тот
может поститься по церков-
ному уставу. Кто такой воз-
можности не имеет, пускай
не отчаивается, не унывает,
а в этот пост лучше упраж-
няется в смирении, в любви
к окружающим, в чтении ду-
ховной литературы, в чтении
Евангелия.
Что нельзя делать в Рож-

дественский пост?
В первую очередь нельзя

грешить повседневными гре-
хами. Если в пост мы не бу-
дем есть скоромного, но бу-
дем продолжать оставаться
лукавыми, злыми, раздражи-
тельными, будем ссориться с
ближними, осуждать других,
болтать попусту - это будет
нарушением поста. Пост - это
возможность воздержаться
не только от пищи, но и от
таких моральных ежедневных
грехов, которые мы привык-
ли не замечать в повседнев-
ности.
Можно ли заниматься

сексом в Рождественский
пост?
Это очень тонкий, личный

вопрос. Если муж и жена
постятся в телесном воздер-
жании, то по обоюдному сог-
ласию. Если у православных
христиан есть духовный
отец, то этот вопрос нужно
решать с ним. Может быть,
у жены-христианки неверу-
ющий муж, ему совершенно
непонятно подобное воздер-
жание, это может привести
к ссоре в семье. Поэтому
данную проблему лучше ре-
шать со своим духовником.
Что можно есть в Рож-

дественский пост?
В Рождественский пост

можно есть рыбу, морепро-
дукты, овощи, фрукты, хлеб.
Нельзя есть мясо, птицу, мо-
лочные продукты и яйца.
Можно ли есть рыбу в

Рождественский пост? В
мирской традиции, в снис-
хождении к нашим немощам,
рыбу есть можно во все дни,
кроме среды и пятницы. Для
мирян это скорее не пра-
вило, а послабление. Мож-
но ли пить вино в Рождест-
венский пост?
Вино разрешается пить

Рождественским постом по
воскресеньям и большим
праздникам, которые выпа-
дают на время поста.
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Европа сама се лишава от евтини ресурси, хвърля в хаос целия енергиен сектор

Ако Меркел беше на канцлерското място, щеше да се разбере с
Путин и война нямаше да има

След 16 години на върха
на властта Ангела Меркел
днес твърди: "Сега за ра-
бота трябва да се захване
някой нов". Въпреки това тя
не смята, че вече е завър-
шила всичко, което е била
замислила. Своето настро-
ение и мисли бившият гер-
мански канцлер споделя в
голямо интервю пред сп.
"Шпигел". Почти година по-
рано Меркел напусна поста
си като героиня и лидер на
свободния свят, пише спи-
санието. В продължение на
14 години тя оглавяваше
класацията на най-влиятел-
ните жени в света и все още
има излъчването на извес-
тен държавен деец. Немал-
ка част в интервюто е пос-
ветена на отношенията на
Запада с Русия и на нейни-
те лични впечатления от
Владимир Путин.

"Бих искала да имам по-спо-
койни времена, след като на-
пуснах политиката, защото
твърде много се занимавах
с Украйна. Това, което ста-
на, беше неочаквано. Минс-
ките споразумения не рабо-
теха. След срещата на Бай-
дън и Путин ние с Еманюел
Макрон искахме да създадем
независим европейски фор-
мат за дискусия с Путин в
рамките на Съвета на ЕС. Ня-
кои възразяваха, а аз вече
нямах сили да отстоявам
гледната си точка, защото
всички вече знаеха, че ско-

ро ще напусна поста си. Аз
питах другите в Съвета: "За-
що мълчиш? Кажи нещо". В
отговор чувах: "Това не съот-
ветства на положението ми",
или "Това трябва да напра-
вят големите". Ако ми предс-
тоеше отново да се кандида-
тирам за канцлерския пост
в Германия, щях да продъл-
жа замисленото.
Така беше и по време на

прощалното ми посещение в
Москва. Имах много ясното
усещане: времето ми в по-
литическата власт е мина-
ло. За Путин е важна само
силата. Когато бях при него
за последен път, той дове-
де със себе си и Лавров.
По-рано ние с него повече-
то говорехме на четири очи.
Във външната политика,

макар отново и отново да
пробвахме нови подходи, в
крайна сметка аз не се
придвижих напред нито на
милиметър. Не става дума
само за Украйна, а също за
Приднестровието и Молдо-
ва, Грузия и Абхазия, Сирия
и Либия. Мисля, че е нас-
тъпило времето за съвсем
друг подход".
Ангела Меркел днес раз-

полага с кабинет в админис-
тративното здание край
Бранденбургската врата. Той
е по-малък от кабинета,
който заемаше като канц-
лер. Оборудван е като кук-
ленска стая, за да не се чув-
ства неуютно. На бюрото й

лежи дебел том с докумен-
тация за външната полити-
ка на ФРГ през 1991 г. Тя
току-що бе чела за безпо-
койството на Хелмут Кол от
разпадащия се Съветски съ-
юз. Казва, че външният ми-
нистър на СССР Едуард Ше-
варднадзе е предсказвал
пред германския си колега
Ханс-Дитрих Геншер, че ако
Съветският съюз се разпад-
не, въпросът за Крим отно-
во ще излезе на дневен ред.
Той е твърдял това преди
повече от 30 години.
В интервюто си Меркел

разказва няколко забавни
истории за Хелмут Кол и из-
броява три урока, които е
усвоила от него. Първо, лич-
ните контакти са крайно
важни в политиката. Второ,
съзиданието носи радост. И
трето, трябва да се мисли
в исторически контекст.
Според Меркел днес Кол ве-
че би мислил как да възоб-
нови отношенията с Моск-
ва. В крайна сметка това
ще стане. По думите й "се-
риозното отношение към Ру-
сия не е признак на сла-
бост, а на мъдрост".
Бившият министър на вън-

шните работи на Германия
Зигмар Габриел казва за
Меркел: "Тя беше добър и
в много отношения велик
канцлер и няма никакви при-
чини да се извинява за как-
вото и да е. "Северният по-
ток" и продажбата на газох-

ранилищата, за които отго-
варях аз, бяха следствие от
либерализацията на евро-
пейския газов пазар. Съот-
ветното решение бе взето
на равнище ЕС през 2002 г.
Днес обаче за това никой
не иска да чуе. Разбира се,
Ангела Меркел не мислеше
като Герхард Шрьодер, че с
газопроводите ще привър-
жем Русия към нас. Затова
тя се срещаше с Путин и
преговаряше с него за по-
литическите условия. При
това винаги беше ясно при
какви условия "Северен по-
ток-2" може да бъде спрян.
Например при такива, как-

вито днес са налице", заяви
германският политик.
Според Габриел Путин не

би започнал военната опе-
рация в Украйна, ако Ангела
Меркел все още беше канц-
лер. Той много я уважаваше
като глава на най-мощната
европейска държава и като
човек, който разбира Русия.
Украинският премиер Вик-
тор Орбан потвърди също-
то. На пресконференция след
срещата си с Олаф Шолц той
заяви, че при Меркел война
нямаше да има.

На 5 декември трябва да влезе в
сила забраната за експорт по мо-
ре на руски петрол за Европа. След
вземането на това лишено от здрав
разум и фактически вредно за Ев-
ропа решение, лидерите на стра-
ните от ЕС и чиновниците в брюк-
селските институции трескаво се за-
еха да обсъждат какъв таван на це-
ната на руския нефт да наложат.
Постигането обаче на консенсус по
въпроса се оказа непосилна зада-
ча. В интервю за Федералната
агенция за новини експертът по ге-
оенергетика Борис Марцинкевич
коментира събитията, свързани с
острата енергийна криза, в която
ЕС въвлече сам себе си и света.

- Русия заяви, че ще спре дос-
тавките на петрол в страните, ко-
ито се присъединят към ценовите
ограничения. Кой ще победи спо-
ред вас? Европа ли ще се лиши
от руските ресурси, или Русия ще
загуби европейските пазари? Чии
загуби ще бъдат по-големи?

- Очевидно е, че при всички слу-
чаи Европа частично ще се лиши
от руските ресурси. Петият пакет
от санкции, приет през април т. г.,
наистина предвижда въвеждане на
ембарго върху доставките на рус-
ки нефт по море. Остават достав-
ките по магистралния петролопро-
вод "Дружба". Германия едностран-
но се отказа от тези доставки и на
всичко отгоре иззе акциите на "Рос-
нефт" в нефтопреработващите пред-
приятия. Засега остават доставки-
те за страните, свързани с тръбоп-
ровода "Дружба". Следователно ня-
какъв обем се запазва. Ако цено-
вият таван все пак бъде приет, не-
ка напомним, че нашият главноко-
мандващ още преди два месеца
формулира ясно: има таван - няма
доставки на руски въглеводороди,
няма таван - ние продължаваме да
изпълняваме подписаните договори.
Именно това ще се случи.

- Като ценови таван се сочат 65-

70 долара за барел. Полша иска
30 долара. Имайки предвид се-
бестойността на руския петрол,
доколко такава цена е адекватна?

- Целта на Полша е ясна: ценови
таван да не бъде въведен. Защото
ако това стане и както предупреди
Путин, доставките от Русия спрат,
полските нефтопреработвателни за-
води на компанията PKN Orlen ще
се лишат от петрола, който се очак-
ва през 2023 г. По действащия дого-
вор става дума за 3 млн. тона нефт

марка Urals. Ако ЕС не въведе ем-
барго, руският петрол ще продъл-
жи да тече. Ако въведе, поляците
автоматично ще се лишат от дос-
тавките. Тогава ще се наложи да тър-
сят същото качество нефт, но от дру-
ги доставчици и да го прекарват по
море. Това означава, че ще бъде по-
скъпо, защото най-евтиният петрол
е прекарваният по тръбопровод. За-
това Полша ще продължава да спъ-
ва процеса. Сега те предложиха це-
на от 30 долара, утре ще искат да
купуват за 5 долара и т. н., а нак-
рая ще предложат Русия да им доп-
лаща за купеното от нея гориво.
Главното е да се провали въвежда-

нето на тази санкция.
- С други думи, Варшава умиш-

лено саботира Брюксел?
- Както казват, нищо лично, само

бизнес. Сега Варшава може да раз-
чита на 3 млн. т петрол и да се
лишава от тях няма никакво наме-
рение. Затова ще продължим да
наблюдаваме този пасквил, докато
в Брюксел все още се съвещават.
Унгария ще бъде против всякакви
ограничения, Полша ще предлага
нови безумни идеи. И така - няма

консенсус, няма ембарго.
- Защо предлаганият таван на

цената на руския петрол не е вър-
зан с борсовата стойност, а е фик-
сиран?

- По този въпрос би трябвало да
се обърнете не към мен, а към спе-
циалисти по психиатрия. Само та-
кива сериозни специалисти могат
да обяснят поведението и мислене-
то на европейските чиновници. Днес
те пресмятат, че на световните бор-
си барел петрол марка Brent стру-
ва 80-90 долара. Русия доставя на
Китай и Индия нефт с намаление от
20-25 долара. Крайната сметка е
проста - ако за Русия нещо не се

промени, тя може и да промени по-
зицията си.

- Ще успее ли ЕС да съгласува
ценови таван до 5 декември?

- Възможно е дискусиите да про-
дължат доста дълго време.

- Има ли вероятност след пет-
рола ограниченията да засегнат
и руския газ?

- В Еврокомисията вече се чуха
такива предложения. Говори се за
около 3000 долара на куб. м. Ако
това е предел, Русия би могла да не
възразява. Но това не засяга само
руския газ, а всички доставчици:
норвежки, азербайджански, катар-
ски, американски и т.н. Не вярвам
който и да е от тях да се съгласи на
какъвто и да е таван, дори ако той
е 10 000 долара. Защото всички
прекрасно разбират, че Европа оз-
начава измама. Днес ще ви предло-
жат таван от замайващите 100 000
долара за литър, вие ще се съгла-
сите, а месец по-късно, след като
всички са приели принципа за це-
нови таван, ще ви съобщят, че го
свалят на 50 долара. Никой не е зас-
трахован от такава шашма.
Вече никой не се надява на чест-

ността и надеждността на европей-
ските потребители, с които би мог-
ло да се сътрудничи нормално. Ако
Еврокомисията въведе таван, евро-
пейците ще могат да разчитат само
на спотови доставки. На това оба-
че ще се съгласят само Норвегия и
САЩ, които не са в състояние да
задоволят нуждите на Европа.

- Какви перспективи има въоб-
ще пред по-нататъшно сътрудни-
чество на Русия с Европа?

- Още през април т. г. на заседа-
ние по развитието на енергийния
сектор Владимир Путин заяви, че в
средносрочна перспектива европей-
ският пазар за нашите енергийни
ресурси ще има вторично и дори
минимално значение. Русия ще на-
сочи износа си на изток и на юг.

(riafan.ru)
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Ðóñèÿ ùå óâåëè÷è îðáèòàëíàòà ãðóïà îò ñïúòíèöè

Ñúçäàäîõà àëãîðèòúì çà îöåíêà íà èç÷åçâàíåòî íà âèäîâåòå

Ïëàíèðà ñå
ñåêóíäàòà äà áúäå
ïðåäåôèíèðàíà â
ñèñòåìàòà SI
Руски учени от Националния изс-

ледователски ядрен университет НИ-
ЯУ МИФИ съобщиха, че се предпо-
лага секундата да бъде предефини-
рана в системата SI. Въвеждането
на друга концепция се дължи на по-
добряването на качеството на измер-
вателните уреди и точността на атом-
ните часовници, предаде ТАСС.
Припомняме, че времето е една от

седемте основни физични величини
в SI. Единицата за време в SI е се-
кундата (s).
Както отбеляза Виталий Палчиков,

главен научен сътрудник в Отдела за
перспективни изследвания и измер-
вания на времето и честотата на ВНИ-
ИФТРИ, към момента има три вари-
анта на "пътна карта" за въвеждане
на нова дефиниция на секундата: из-
пълняване на всички отговарящи
изисквания до 2026, 2030 и 2034 г.
Съвременната дефиниция на секун-

дата е приета през 1967 г. и гласи,
че продължителността на 9 192 631
770 периода на лъчение, съответст-
ващи на прехода между свръхфини-
те поднива на основното състояние
на атома цезий, е 133. Оттогава обаче
изследователите са успели да изме-
рят по-точно честотата на атомните
преходи, поради което вече е необ-
ходимо да се промени определение-
то за секунда.  Според наличните
данни има девет "кандидата" за но-
вото определение на секундата, ко-
ито включват итербий, алуминий, жи-
вак и други химични елементи.

Руските специалисти поис-
каха от президента на Ру-
сия да даде указания за уве-
личаване на достъпа към са-
телитни снимки - както
днешни, така и архивни. Във
връзка с това президентът
Владимир Путин заяви, че
Руската федерация ще уве-
личи орбиталната група от
спътници, участващи във
фотографирането на Земя-
та, предаде ТАСС.
Миналия четвъртък дър-

жавният глава посети изло-

жението "Приложни техноло-
гии на изкуствения интелект",
където му бяха показани ня-
колко проекта от различни
сфери. Така един от тях е
предназначен за наблюдение
на състоянието на околната
среда, като проектът е осо-
бено актуален за отдалече-
ните региони на Русия.
Разработчиците сподели-

ха на президента Путин, че
"единственото голямо пре-
пятствие по този път е на-
личието на сателитни изоб-

ражения". Защото сега плат-
формата за изкуствен инте-
лект се използва върху от-
ворени чужди изображения.
В тази връзка експертите
поискаха от руския прези-
дент да даде указания за
увеличаване на наличност-
та на руски снимки - както
днешни, така и архивни.
Владимир Путин увери, че
е "разбрал и чул" искането
на разработчиците за уве-
личаване на наличността на
снимки от Космоса.

Àêî ñå îòêàæåì îò 3 ïðîäóêòà, ùå îòñëàáíåì äî ïðàçíèöèòå

Любопитно

От началото на "ерата на
човечеството" темпото на
изчезване на бозайници и
други животни се е увели-
чило 114 пъти. Руски и ев-
ропейски учени са разрабо-
тили математически подход
и алгоритъм за изчислява-
не на взаимодействието
между климата и екосисте-
мите, както и оценка на ве-
роятността от изчезване на
определени видове. Това съ-
общи пресслужбата на Рус-
кия научен фонд (РНФ), ци-
тирана от портала "Научная
Россия".

"От една страна, нашата
теория ще ни позволи да мо-
делираме по-точно климата
и екосистемите от минало-
то, тъй като данните за вка-
менелостите често са про-
тиворечиви и недостатъчни.
От друга страна, тя е важна
и за съвременния свят: с
нейна помощ ще можем да
прогнозираме скоростта на
свиване на растителните
биоми", разказа Сергей Ва-
куленко, водещ изследовател

от Института по проблеми на
машиностроенето на Руска-
та академия на науките (РАН)
в Санкт Петербург.
Преди седем години еко-

лозите са стигнали до изво-
да, че на Земята е започна-
ло шестото масово измира-
не. Техните изчисления то-
гава  са показали, че след
началото на т. нар. антро-
поцен (епоха на човечество-
то) скоростта на изчезване
на бозайници и други жи-
вотни се е увеличила с око-
ло 114 пъти. Според учени-
те тoва число сега се доб-
лижава до скоростта, с ко-
ято са изчезвали предста-
вителите на флората и фау-
ната в края на ерата на ди-
нозаврите.
Днес рязкото ускоряване

на скоростта на изчезване
на видове принуждава уче-
ните да мислят за създава-
не на инструменти, които би-
ха помогнали да се оцени ве-
роятността от изчезване на
видове и да се предприе-
мат действия.  За да решат

този проблем, руските уче-
ни са разработили матема-
тически модел, който изчис-
лява промените във функ-
ционирането на екосистеми-
те, като се взимат предвид
два движещи фактора: чо-
вешката дейност и измене-
нието на климата. Използ-
вайки този модел, учените
са изчислили как екосисте-
мите ще се променят с бър-
зи и бавни промени в кли-

мата.  Те изследвали и вли-
янието на климатичните фак-
тори върху растителната
покривка на Европа преди
16-4 милиона години.
Тези изчисления са пот-

върдили точността на новия
алгоритъм и също помогна-
ли на изследователите да
разкрият неизвестни досе-
га климатични модели.
Изчисленията също така са

показали, че дори стабилни

екосистеми като тайгата и
широколистните гори бързо
се разпадат на множество по-
малки системи в случаи на
промени, които настъпват с
бързи темпове. Учените са
стигнали до извода, че ако
този параметър е под опре-
делено ниво, тогава големи-
те екосистеми имат време да
се адаптират към промените
и да останат стабилни.
Според изследователите

тази граница сравнително
наскоро е превишена по
време на началото на зале-
дяването, когато растител-
ните екосистеми в Европа
са започнали да се разпа-
дат в резултат на рязък
спад на температурата .
Именно това е довело до из-
чезването на много видове
растителност.
Учените предполагат, че

нещо подобно се очаква да
се случи с всички биоми на
Земята в близко бъдеще в
резултат на обратния про-
цес - рязко повишаване на
температурите.

Всеки иска да бъде във
форма за наближаващите
празници. Но дори и сега
да започнете диета, пре-
яждането в дните около Ко-
леда и Нова година се от-
разява негативно на фигу-
рата. За да избегнете то-
ва, трябва да се подготви-
те от по-рано. Руският ди-
етолог д-р Светлана Чер-
нушевич съветва редовно
да се придържате към
правилното хранене, за да
сте винаги във форма.
Но ако желаете да отс-

лабнете до празниците,
все още не е късно да въ-
ведете някои промени, ко-
ито ще ви помогнат да

постигнете това. Първо-
то, което трябва да нап-
равите, е да изключите

определени храни от дие-
тата си. Храните, от кои-
то трябва да се откаже-

те, за да отслабнете до
празниците, са сладкиши-
те, бързото хранене и га-
зираните напитки. В съ-
четание с леки трениров-
ки или физическа актив-
ност, резултатът няма да
закъснее.
По думите на Чернуше-

вич в никакъв случай не
трябва да се подлагате на
строги диети, защото в на-
вечерието на Нова годи-
на ще започне компенси-
ращият ефект. Диетологът
препоръчва да не ядете
колбаси и ястия с майо-
неза - това са най-кало-
ричните и вредни ястия на
празничната трапеза.

Константин Циолковски има пъл-
ното право да бъде наречен "рус-
кият Да Винчи", тъй като, освен
научните си дейности, той има и
дълбоки интереси в областта на
мистиката, разказа bg.rbth.com.
Циолковски твърди, че е разрабо-
тил теорията за ракетното дело са-
мо като допълнение към философ-
ските си изследвания по темата.
От 35-годишна възраст той работи
и живее в Калуга - града, който се
превръща в център на руското те-
ософско движение. Глух от ранна
възраст заради прекарана скар-
латина като дете, той е много зат-
ворен и през по-голямата част от
живота си непрекъснато се само-
обучава. В същото време е люб-
веобилна и жизнерадостна душа и
твърди, че на два пъти в живота
си е имал "прозрения".

Собствената му философия съ-
четава теизъм, пантеизъм и езо-
терика. Той вярва, че Бог същест-
вува, но не го свързва с Христос.
Докато разработва теорията си за
изследването на Космоса, паралел-
но с идеите на Фьодоров, Циол-
ковски казва: "Земята е люлка на
човечеството, но не можеш да жи-
вееш в люлката завинаги!".
А пък Сергей Корольов (1907-

1966), най-изтъкнатият ракетен ин-
женер и създател на полета на Юрий
Гагарин в Космоса, проучва рабо-
тата на Николай Фьодоров и Конс-
тантин Циолковски. Техните откри-
тия и идеи вдъхновяват идеята на
Корольов да създаде космическа ра-
кета. Все още е спорно дали сами-
ят Корольов е религиозен, но със
сигурност той е суеверен. Известно
е, че Корольов не насрочва изст-

релвания за понеделник и не допус-
ка жени на ракетната площадка - но
руските космонавти имат и много дру-
ги суеверия. Онова, което е наисти-
на забележително за първия косми-
чески полет, ръководен от Корольов,
е броят на "съвпаденията" в негова-
та нумерология. На първо място, в
календара на Руската православна
църква 12 април - денят, в който Га-
гарин полита в Космоса, се пада в
Деня на Йоан Лествичник, автора на
"Лествица" ("Стълба") - произведение,
описващо как тялото и душата на чо-
век може да се възкачи до Бог чрез
монашеско послушание. Основната
метафора, която използва Йоан, е
стълбата на Божественото изкачва-
не на Яков (Бит. 28:11-16). Това наб-
людение е обект на спорове и до ден
днешен, като някои православни све-
щеници го защитават.
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Ïåíòàãîíúò èçïèòâà òîêñè÷íè âåùåñòâà â Óêðàéíà
Документи потвърждават работата на САЩ върху патогени в украински лаборатории

От 300 американски лаборатории по света повече от 30
действат или са действали на територията на Украйна

Пентагонът осъщест-
вява изпитания на при-
чинители на инфекциоз-
ни заболявания и на ток-
сични вещества в Украй-
на, каза на брифинг на-
чалникът на Войските
за радиационна, хими-
ческа и биологична за-
щита на Въоръжените
сили на Русия Игор Ки-
рилов, предаде РИА "Но-
вости". Според ръково-
дителя на войските те-
зи вещества се тестват
върху украински воен-
нослужещи и душевно
болни. Той твърди, че
Министерството на от-
браната на САЩ също
реализира военно-био-
логични програми.

"Публикуваните доку-
менти потвърждават
сътрудничеството меж-
ду Киев и Вашингтон,
както и опитите за ус-
тановяване на контрол
върху патогените в ук-
раински лаборатории
чрез внедряване на сис-
темата ПАКС, елементи
от която са се предава-
ли под маркировката
"собственост на прави-
телството на САЩ", от-
беляза Кирилов.
Той напомни за анали-

за на документи, откри-
ти в украински лабора-
тории близо до руските
граници. Информацията
за разработване на био-
логично оръжие потвър-
ждават договорите с ор-
ганизациите "Блек енд
Уич" и "Метабиота", ко-

ито са свързани с Пен-
тагона. Те са изучавали
природни огнища и осо-
бено опасни инфекции.
В рамките на проекта
"Теп-2" е изследван при-
чинителят на особено
опасната бактериална
инфекция шап, предава-
ща се на човека от не-
чифтокопитни животни
(предимно коне) и съп-
ровождана от гнойни по-
ражения на лимфните
възли, кожата, мускули-
те, белите дробове и
други вътрешни органи.
Русия смята за зап-

лаха биолаборатори-

ите край границите й
Неотдавна руският за-

местник-министър на
външните работи Сергей
Рябков посочи, че в не-
посредствена близост до
границите на Русия се
води разработка на био-

логично оръжие. "Амери-
канците има какво да
крият в тяхната военно-
биологична дейност в Ук-
райна - каза той. - Цел-
та е ясна - да се пре-
дотврати всяка възмож-
ност за разкриване на
истинския характер и на
задачите, които стоят
пред военно-биологични-
те програми на САЩ."
Според дипломата тези
изследвания в Украйна
се финансират от воен-
ни ведомства на трети
страни и към тях се
включват чуждестранни
експерти. Рябков доба-
ви, че тази ситуация е
неприемлива за Русия и
се разглежда изключи-
телно като заплаха за
националната сигурност.
Той подчерта, че Моск-
ва и в бъдеще ще се бо-
ри с военно-биологична-

та дейност на Вашингтон.
През август замест-

ник-председателят на
Съвета на федерацията
Константин Косачов до-
пусна, че ако съществу-
ват технологии за раз-
работване на биологич-
но оръжие и са налице
опити тези технологии да
бъдат използвани на
практика, няма никакви
гаранции, че те няма да
бъдат използвани. "Още
повече, когато Украйна
във все по-голяма сте-
пен се оказва в ситуа-
ция на страна, която сда-
ва своите позиции", от-
беляза той, като уточни,
че от 300 американски
лаборатории по света
повече от 30 действат
или са действали на те-
риторията на Украйна.
Заместникът на вър-

ховния представител на
ООН по въпросите на
разоръжаването Адебей
Ебо заяви, че организа-
цията няма нито мандат,
нито технически въз-
можности, за да разс-
ледва данните на Русия
за биолабораториите в
Украйна. Той повтори ду-
мите на върховния
представител на ООН по
въпросите на разоръ-
жаването Изуми Нака-
мицу, която каза, че на
организацията не е из-
вестно за програми за
биологично оръжие.
Изпитания върху ук-

раинци
На 13 ноември глав-

ният санитарен лекар на
Луганската народна ре-
публика Дмитрий До-
кашченко обвини Запа-
да, че осъществява из-
питания на наркотични
аналгетици в Украйна.
Той обясни, че изпита-
нията на препаратите са
се осъществявали имен-
но в Украйна, а не в
страните, които са ги
разработили, тъй като
това снижава разходи-
те, заплащането на доб-
роволците и на специа-
листите, а близостта до
бойната линия в Донбас
минимизира рисковете
от бързо огласяване на
резултатите в случай на
неуспех при изследвани-
ята.
По-рано руски воен-

нослужещ с прякор
Крим разказа, че зара-
ди препаратите украин-
ски диверсанти не чув-
стват огнестрелните ра-
ни. Той обясни, че него-
вото подразделение се
е сблъскало с диверси-
онно-разузнавателна
група от Въоръжените
сили на Украйна, но
противникът се е дър-
жал странно, когато по
него е открит огън. "Ние
ги уцелваме, а те се дви-
жат като някакви зом-
бита", сподели той и до-
бави, че ранените дори
са се усмихвали.

Íàãðàäèõà âîèíè,
ðåìîíòèðàùè âîåííà
òåõíèêà íà áîéíîòî ïîëå
Ръководният състав на Централния военен ок-

ръг връчи държавни награди на военнослужещи,
сред тях и призовани по време на частичната мо-
билизация, които ремонтират и евакуират от бой-
ното поле техника в зоната на специалната воен-
на операция, съобщиха във вторник от руското
Министерство на отбраната.
С медали "Жуков" и "За храброст" се удостояват

специалисти от ремонтно-евакуационното подраз-
деление на Централния военен окръг, които осъ-
ществяват ремонт на военна техника в зоната на
бойните действия. Въоръженията, получили по-се-
риозни повреди, се извозват от бойното поле със
специални влекачи в безопасен район, за да не
попаднат у противника, а след възстановяването
се връщат за участие в бойните действия", съоб-
щават от руското военно ведомство.
Оттам уточняват, че са наградени и мобилизи-

рани граждани, и щатни специалисти от Минис-
терството на отбраната на Руската федерация.
"Ситуациите са различни. Понякога ние пристига-
ме и ремонтираме техниката под обстрел, тоест
решаваме всичко на място. Често отстраняваме
проблема на място и спокойно напускаме бойно-
то поле. Ненапразно рискуваме своя живот, вър-
шим своята работа. Радваме се, че тя е оценена",
казва в публикувано видео военнослужещ от рус-
ките Въоръжени сили.
Специалисти по ремонта на военната техника са

представени и за ведомствени награди - медал
"За бойни отличия" и "За воинска доблест".

Военнослужещи, завърна-
ли се от зоната на специ-
алната военна операция
(СВО), ще могат да препо-
дават военна подготовка в
училищата и да работят във
военните окръжия, съобщи
главата на Република Буря-
тия Алексей Циденов във
вторник.

"Взехме решение, когато
момчетата се завръщат, за
тях да откриваме отделни
допълнителни щатове. Ще
преподават начална военна
подготовка, която сега е ак-
туална и се въвежда във
всяко училище", каза ръко-
водителят на региона.
Според него за онези, ко-

ито нямат педагогическо об-

разование, ще бъде органи-
зирана безплатна професи-
онална подготовка. "Те ще
преминат подготовка, ще по-
лучат знания, навици, съот-
ветните разрешения за ра-
бота с деца и като се има
предвид бойният им опит, ще
работят в училищата", до-

бави Циденов. Той отбеля-
за, че военнослужещите, по-
лучили тежки ранявания, ще
могат да работят във воен-
ните окръжия.
Ръководителят на региона

уточни, че за ранените во-
еннослужещи е подготвена
програма за рехабилитация
след края на военната им
служба. "Ние разбираме, че
медицинската рехабилитация,
че социалната и психологи-
ческата рехабилитация са
необходими. Тази програма е
дългосрочна. Ще работят на-
шите болници, имаме Цен-
тър за източна медицина, ще
създадем допълнителни мощ-
ности за рехабилитация", ка-
за в заключение Циденов.

Êóëåáà ñå ñêàðà íà
ñòðàíè, êîèòî íå äàâàò
îðúæèå íà Êèåâ
Страните от НАТО са длъжни срочно да

увеличат производството на въоръжения,
както и инвестициите в отбранителната
промишленост. Това мнение изрази минис-
търът на външните работи на Украйна Дмит-
рий Кулеба в интервю за европейското из-
дание "Политико", публикувано във втор-
ник.

"Докато ние се сражаваме в днешните
битки, трябва да мислим и как ще се сра-
жаваме в утрешните битки", казва Кулеба
в навечерието на срещата на министрите
на външните работи от страните от НАТО,
които се събраха във вторник на двуднев-

Алексей Циденов

но заседание в Букурещ, за да обсъдят за-
силване на подкрепата за Украйна.
Според Кулеба увеличаването на произ-

водството е необходимо, защото някои стра-
ни не желаят да доставят наличното у тях
оръжие на Киев. "Ние трябва да признаем
един факт - в света има страни, които
разполагат с това, което е необходимо на
Украйна, но нямат намерение да го предос-
тавят по политически причини", подчертава
министърът.
Той отбелязва, че украинските власти тряб-

ва по-малко да разчитат на непостоянни пар-
тньори. "Вместо да разчитаме на тях и да
губим месеци, за да ги убеждаваме в необ-
ходимостта от доставки на оръжие за Ук-
райна, трябва да започнем производство, за
да не изпаднем в зависимост от капризите
на трети страни, които имат запаси, но не
желаят да ги споделят", добавя Кулеба.
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Михаил Пиотровски

Парадният костюм на Петър Велики от коронацията на съпругата му
Екатерина Алексеевна. Костюмите на императора са се кроили в
Европа, след това ги пренасяли в Русия, където местните майстори
ги довършвали. Бродерията също е чуждоземна

По повод 350-годишнината от рождението на Петър
Велики Ермитажът ще отвори за посетители хранилище-
то на облекла на императора, където са представени
около 300 предмета от гардероба на владетеля и аксе-
соари - от детската риза на Петър I до последния му
параден костюм, от холандските ботуши до елегантни
френски одежди, от дочени работни куртки до разкошни
модерни домашни дрехи, съобщи Михаил Пиотровски.
Изложбата ще бъде открита в реставрационния и хра-
нилищен център "Старая Деревня" през декември, по
време на традиционните Дни на Ермитажа в Санкт Пе-
тербург. Това ще е главното събитие за приключването
на посветената на Петър Първи година в Ермитажа. То-
ва събитие е повод и за изложба на книги, напечатани в
годината на царуването на Петър Велики.

Държавният Ермитаж ще
разшири присъствието си в
градовете на Русия чрез
представяне на музейни про-
екти в рамките на Дни на
Ермитажа, както и открива-
не на нови центрове спът-
ници, съобщи на прескон-
ференция във вторник в
ТАСС генералният директор
на музея Михаил Пиотровс-
ки. Той акцентира на това,
че през 2022 г. съществено
се е разширила география-
та на традиционните Дни на
Ермитажа, които са посве-
тени на основаването на му-
зея на 7 декември. Този път
те са организирани в 12 гра-
да, където има центрове
спътници на Ермитажа или
се разглежда въпросът за
създаването на такива. "Дни-
те на Ермитажа са своего
рода проверка дали може и
дали е нужно да се прави
център спътник на Ермита-
жа. Проверката е прециз-

на, тя включва финансира-
не, готовност на местните
власти и пр.", каза Пиотров-
ски. Сега мероприятията на
Ермитажа се провеждат в
Казан, Омск, Виборг, Вла-
дивосток, Екатеринбург, Ир-
кутск, Владикавказ, Грозни,
Калуга, Находка, Налчик,
Калининград, Оренбург и
Якутия.

"В Калуга се строи зда-
ние, което се очаква да ста-
не център "Ермитаж-Калуга",
в Находка Дните на Ерми-
тажа се провеждат изклю-
чително с помощта на най-
нови технологии, там е съз-
дадена зала, където да се
показват виртуалните фил-
ми на Ермитажа и други не-

ща. В Налчик се подготвя
създаването на център "Ер-
митаж-Кавказ", а в Орен-
бург - "Ермитаж-Евразия",
добави Пиотровски. Освен
това стана известно, че през
следващата година се пла-
нират Дни на Ермитажа в
Беларус.
Знаменитият музей не е

загубил връзките си с чуж-
дестранната аудитория, ко-
ито се поддържат благода-
рение на съвременните тех-
нологии. Планират се про-
екти със страни от Изтока,
но връзките с музеи от ре-
дица страни са прекратени.
"Замразени са проекти на
Запад и дори не на фона на
специалната военна опера- ция, а поради липса на тран-

спортни връзки. Но същес-
твува голяма културна ми-
сия на Русия, която стига
до света по различни начи-
ни - чрез съвременните тех-
нологии, изложби, присъст-
вие", каза Пиотровски. Спо-
ред него сътрудничеството
с чуждестранните колеги
може да излезе на ново рав-
нище след принудителното
прекъсване на връзките.

"Ермитажът е световен
глобален музей. Не е тол-
кова лошо, ако някаква част
от глобуса си почине от Ер-

митажа. Имаме прекрасен
пример - след като Съветс-
кият съюз се саморазпус-
на, за дълго време връзки-
те почти се бяха прекъсна-
ли, всички си бяхме омръз-
нали и трябваше малко да
си починем. Известно вре-
ме си почивахме - 10 годи-
ни, а после започнаха неве-
роятни връзки, които същес-
твуват и досега с бившите
републики на СССР напри-
мер. Ермитажът е голям ко-
раб, той плува по свой път,
а останалото е край него",
резюмира Пиотровски.

Â Àðõàíãåëñê îòêðèõà èçëîæáà
íà ïå÷åíè  ôèãóðêè

Â ËÍÐ ðåñòàâðèðàõà ïàìåòíèê íà êíÿç Èãîð

Паметникът на княз Игор Святославович е
издигнат през 2003 г. на 10-метров насипен хълм
в долината на река Северен Донец. От 2014 г.
монументът е под непрекъснато обстрелване от
страна на украинските войски и е получил до 70%
повреди. Възстановен е от специалистите на
Руското военноисторическо дружество

Част от изложбата
на "козули"

Новогодишната изложба "Волшебная история Козульго-
рода" бе открита в музея на писателя и художник Степан
Писахов в Архангелск. На изложбата са представени ня-
колкостотин авторски пряники. Тема на изложбата тази
година са приказките на народите по света.

"Архангелската козуля" е старинен украсен обреден пря-
ник. В Поморието е имало традиция в навечерието на Рож-
дество да се пекат пряники във вид на кози, коне, петли,
елени - "козули" -  с добавяне на аромати като символ на
плодородието, благополучието и изобилието. Пряникът се
изрисува със захарна глазура на тъмнокафяв фон. Сега
"козулите" са традиционен архангелски сувенир.

"Тази година решихме да вземем темата приказки на
народите по света - авторски и народни. Тук има повече от
20 семейства, потомствени майстори на "козули", които
създават големи обемни композиции. Всеки майстор пред-
ставя поне по 50 пряника", казва завеждащ музея Наталия
Козлова. "Част от "козулите" са традиционно плоски, но
има  и обемни. Вторите са по-сложни, защото трябва да
се запазят формата, глазурата и рисунката. Тази година
най-високият пряник - къщичка, е 80 см. Има още прек-
расна камбанария с автор Татяна Онучина и "терем с
крыльцом и мост кольцом" с всички герои на "Волшебное
кольцо" на Борис Шергин", разказва Козлова, цитирана от
ТАСС.
Майсторът Вадим Рикавов е създал композиция по при-

казки на Павел Бажов. Пряники са изрисувани с глазура,
която абсолютно напомня цветовете на малахита.  В от-
делна витрина са "Хозяйка Медной горы", светлосиньо
змийче върху малахитова кутийка,  Каменното цвете.
Екзотично допълнение на изложбата на пряники са два

проекта на известните руски майсторки на кукли Елена
Пантина и Анастасия Пискунова, които представят осем
композиции по мотиви на произведения на Писахов. При-
казната тема е подкрепена и от изложбата на книжни
илюстрации от колекцията на музейното обединение "Худо-
жественная культура Русского Севера". В експозицията
са представени около 50 творби на известни съветски
художници илюстратори. Когато изложбата приключи - в
края на февруари, композициите "козули" ще бъдат разп-
родадени на благотворителен търг.

В станица Луганска в Луганската народна ре-
публика след реставрация, започнала през сеп-
тември 2022 г., отново беше открит паметникът
на княз Игор. Както отбеляза по време на тър-
жествената церемония помощникът на президен-
та на РФ, председател на Руското военноистори-
ческо дружество Владимир Медински паметникът
неведнъж е бил варварски разстрелван в перио-
да 2014-2022 г., а дружеството го е възстановя-
вало. "Максимално грижливо се отнесохме към
възстановяването, както винаги го правим, всич-
ко, което можеше да бъде запазено, беше запа-
зено", каза Медински.
Реставраторите са отстранили от паметника око-

ло 300 повреди вследствие на снаряди от укра-
инската армия. Първият зам.-ръководител на ад-
министрацията на президента на РФ Сергей Ки-
риенко отбеляза, че реставрацията на паметника
е "пряко поръчение на президента Владимир Пу-
тин, защото всички подобни паметни места тряб-
ва да бъдат възстановени, така както навсякъде
трябва да бъде възстановена историческата па-
мет и грижливо да се защитава историята".
И.д. ръководителят на ЛНР Леонид Пасечник бла-

годари за възстановяването на още една светиня
за Донбас, отбелязвайки, че паметникът на княз

Игор "е своеобразна историческа връзка между съв-
ременниците и нашите предци. Именно от тук княз
Игор, който е защитавал руската земя, е започнал
легендарния поход против половците. На това мяс-
то през 2014 г. опълченците на Донбас са спрели
украинската армия", каза Пасечник, цитиран от ТАСС.

Градската организация на На-
ционално движение "Русофили" -
Пловдив, поднесе цветя пред па-
метника на световноизвестния
руски оперен певец Димитрий Хво-
ростовски, в град Красноярск, Ру-
сия
Председателят на градската ор-

ганизация на Национално движе-
ние "Русофили" - Пловдив, Зла-
томир Дьовленски организира под-
насянето на цветя от името на
организацията в града, от пред-
седателя на клуб "Русофили", ра-
йон Северен - Зоя Кузманова, и
от голямата почитателка на певеца Пенка Фили-
пова, инициатор на събитието.
Поводът бе, че на 22 ноември се навършиха 5

години от смъртта на световноизвестния руски
оперен певец Димитрий Хворостовски. В знак на
признателност към неговия талант и творчество
на паметника в Красноярск бяха положени люби-
мите на певеца цветя - бели рози, 26 на брой, и
беше прочетено паметно слово от името на град-

ската организация на Национално
движение "Русофили" - Пловдив.
Роден през 1962 г. в Красноярск,

Русия, Хворостовски успява да по-
кори най-големите оперни сцени в
света: Лондонския кралски театър,
Баварската и Берлинската държавна
опера, Миланската Ла Скала, Виен-
ската държавна опера, аржентинс-
кия театър "Колон", Метрополитен
опера и Чикагската опера в САЩ,
Мариинския театър и театър Нова
Опера в Руската федерация, опер-
ната сцена на Залцбургския фести-
вал и много други световни сцени.

Великият оперен певец е известен още и с проз-
вището си "Сибирския Шаляпин". От 1994 година
живее в Лондон, където и умира на 22 ноември
2017 г.
Погребан е в "Новодевическото гробище" в Мос-

ква. В негова памет в родния му град Красноярск,
е издигнат паметник, на площада пред Сибирския
държавен институт по изкуство, носещ неговото
име.


